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Кошт — свабодны.

Да ўвагі!
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Âûõàäç³,  ìîé íàðîä,  ãðàìàäîþ...

ßêóá ÊÎËÀÑ
Шчасця вам, добрыя людзі!

Міхася СКОБЛЫ
                       100 РАДКОЎ

Міхася СКОБЛЫ
                       100 РАДКОЎ

Абуджэнне
2019 год мне хочацца параўнаць з… ракой, дакладней з невялікай 

рачулкай Палатой, якая цячэ ў Полацку і каля Сафійскага сабора ўпадае 
ў Дзвіну. Уявіце сабе: плыве шырокая, павольная, дрымотная рака, і 
раптам ёй пад бок дае адчувальнага кухталя імклівая, нібы збягае з гор, 
рэчка. Палата з разгону будзіць сонную Дзвіну, закручвае на яе паверхні 
віры, у месцы іх сутыкнення нават колер вады змяняецца.

Гэткім будзіцелем у чарадзе апошніх залішне спакойных гадоў, якія 
праходзілі, нібы ў санлівым анабіёзе, бачыцца мне і сыходзячы год. Ён 
не ўзняў штармавую хвалю ў плыні нашага часу, але заўважна ўзвірыў 
яе па ўсім рэчышчы, раскатурхаў і пазбавіў балотнага спакою.

Згадаем наўскідку, не прэтэндуючы на ўсеахопнасць, тыя падзеі, 
вакол якіх закручваліся віры грамадскай думкі і паскорваў сваю хаду 
беларускі час.

Падзеяй года, бясспрэчна, стала пахаванне Кастуся Каліноўскага і 
паўстанцаў 1863 года ў Вільнюсе. Тысячы беларусаў пад бел-чырвона-
белымі сцягамі здзейснілі своеасаблівы хадж да сваіх святыняў, як 
мусульмане ў Мекку (нездарма паэт Уладзімір Жылка сто гадоў таму 
напісаў: “О Вільня, крывіцкая Мекка, / ці варта прарока ты стрэць?”). І 
гэта не было чарговай выязной акцыяй апазіцыі – з падвозам удзельнікаў 
дапамагла Беларуская чыгунка, чые два дадатковыя цягнікі з’явіліся 
надзіва своечасова. А ўдзел у жалобнай урачыстасці беларускага 
віцэ-прэм’ера, трэба думаць, канчаткова спыніў у афіцыйных СМІ 
недарэчныя дыскусіі пра Каліноўскага як “польскага мяцежніка”.

Засталіся ў нашай калектыўнай памяці і сёлетнія Еўрапейскія гульні, 
да якіх абнавіў свой выгляд мінскі стадыён “Дынама”. На п’едэсталах 
нашых спартсменаў мы, што праўда, бачылі рэдкавата, затое ў мяне і 
дагэтуль уваччу стаіць велічны зубр, які прамаўляе пушчанскім басам: 
“Я – беларус, ты – беларус, гэта наша зямля…” Урок патрыятызму 
быў дадзены не толькі маленькаму Лесіку, не толькі 35-тысячнай 
стадыённай аўдыторыі, але і ўсяму народу, які падобныя відовішчы, як 
правіла, не прапускае.

Будуць помніцца і зладжаныя на дзяржаўным узроўні адкрыцці 
двух знакавых помнікаў – Льву Сапегу ў 50-тысячным Слоніме і 
Гедыміну ў 100-тысячнай Лідзе. Здавалася, што ўсё насельніцтва 
гэтых гарадоў прысутнічала на ўрачыстасцях, настолькі яны былі 
масавымі. Прычым чыноўнікаў не бянтэжылі нацыянальныя 
сцягі, якія луналі над людскім морам, ніводзін сцяганосец не быў 
затрыманы. Паказальна, што з Ліды і Слоніма вырашылі ўзяць 
прыклад Навагрудак і Дзятлава – там неўзабаве будуць усталяваны 
помнікі Міндоўгу і Канстанціну Астрожскаму.

2019-ы запомніцца і мірнымі шэсцямі ў абарону незалежнасці, якія 
прайшлі ў Мінску па ініцыятыве і пад кіраўніцтвам Паўла Севярынца, 
які заслугоўвае звання “Чалавек года”. Не маючы за сабою афіцыйнай 
партыі ці зарэгістраванай арганізацыі, ён змог вывесці на сталічныя 
вуліцы тысячы неабыякавых людзей, якія без правакацый і біцця 
вокнаў ва ўрадавых установах годна і гучна сказалі “не” імперскім 
памкненням Масквы. “Я разумею людзей пад бел-чырвона-белымі 
сцягамі”, – прызнаўся кіраўнік Беларусі ў інтэрв’ю расійскаму 
журналісту, які, відаць, чакаў ад свайго суразмоўцы звыклых тырад пра 
адмарозкаў, якім наш доблесны АМАП паадкручвае галовы. Праўда, 
гэтае выказанае ўпершыню “разуменне” не перашкодзіла засадзіць 
Севярынца на 15 сутак. Як кажуць у народзе, зрабі чалавеку дабро, а 
ён табе – у рабро. Што ні кажыце, вельмі своеасаблівая  “ўдзячнасць” 
– адправіць адзін са сваіх козыраў на перамовах з Пуціным сустракаць 
Новы год у турэмную камеру…

2019 год паказаў арганізацыйныя магчымасці схаваных у сеціва-
павуціне блогераў. Нейкі Nexta раптам кідае кліч, і на сталічнай плошчы 
Свабоды ні з пушчы ні з поля збіраецца тысяча маладзёнаў, палова з 
якіх таксама з’яўляюцца блогерамі і таксама пры неабходнасці могуць 
кінуць кліч…

У 2019-м кінастудыя “Беларусьфільм” нарэшце зняла нацыянальнае 
кіно – праўдзівы фільм пра Янку Купалу. Настолькі праўдзівы, што 
рэжысёру Уладзіміру Янкоўскаму давялося перанесці запланаваную 
на снежань прэм’еру – каб не дражніць Маскву, дзе беларускі пясняр 
загінуў пры засакрэчаных дагэтуль абставінах.

Варта згадаць, што сёлета быў афіцыйна зарэгістраваны грамадскі 
Універсітэт імя Ніла Гілевіча. Будаваць нацыянальную школу з універсітэта 
– гэта як узводзіць хату пачынаючы з коміна. Але, з другога боку, пад 
ляжачы камень і вада не цячэ. Рабіць, як не робіць ніхто, часам вымагаюць 
абставіны. Магчыма, той універсітэт з цягам часу возьме пад крыло 
дзяржава, як яна ўзяла распачаты грамадскімі высілкамі “Беларускі 
кнігазбор”, які сёлета выдаў 100-ы том айчыннай класікі.

А яшчэ ў 2019-м прагучала адна дужа абнадзейваючая дзяржаўная 
вымова – дырэктарцы беларускамоўнай Дзяржынскай гімназіі Галіне 
Паўхлеб, якая паспрабавала русіфікаваць давераную ёй установу 
адукацыі. І гэта таксама адбылося ў нашай краіне ўпершыню, што, 
несумненна, паслужыць добрым урокам усім астатнім дырэктарам, якія 
сваволю бацькоў былі гатовы паставіць па-над Канстытуцыяй...

Сыходзіць у гісторыю год, які не спарадзіў нейкіх тэктанічных зрухаў 
у беларускіх нетрах. Але ён шматкроць штурхануў нас, раскатурхаў ад 
доўгай дрымоты, якая пагражала перайсці ў летаргічны сон. Вельмі 
хацелася б, каб тыя жывыя штуршкі ад свайго папярэдніка падхапіў і 
надаў ім моцы 2020-ы, які ўжо ступае на наш парог.

      
       Якуб КОЛАС

Вiншаванне
З Новым годам, з шчасцем новым! 
Дай жа Божа, гэты год
Каб успомніў шчырым словам 
Працавіты наш народ!
Каб казалі, што хацелі,
Каб не гнулісь, як цяпер,
Каб са страхам не глядзелі
На урадніцкі каўнер;
Каб пабольшала нам поля,
Каб разросся вузкі луг,
Каб спявалі песні волі, 
Ведучы вясною плуг.
Дай Бог шчасцейка і долі
Тым, хто слёзы праліваў,
Хто з сяўні на родным полі
Зерне праўды засяваў!

ВІТАЕМ 2020 ГОД!
Што чакае 
Беларусь?

Напярэдадні навагодніх святаў “Народная 
Воля” спыталася ў вядомых ў нашай краіне 
людзей, што чакае Беларусь у 2020 годзе. 

Віктар КАЗЬКО, пісьменнік, лаўрэат 
Дзяржаўнай прэміі БССР імя Якуба 
Коласа і Прэміі імя Ежы Гедройца:
– Такое пачуццё, нібыта Беларусь вяртаецца ў 1990-

я гады, і наша дзяржаўнасць – нібы тая цацка, якую 
далі пагуляць, а зараз спрабуюць адабраць. Спадзяюся 
ўсё ж такі, што не адбяруць. І вельмі хочацца, каб у 
новым годзе людзі больш добра ставіліся не толькі да 
жывых, але ж і да продкаў. Бо ў адыходзячым годзе 
я з’ездзіў на Палессе, на могілкі сваіх бацькоў, і шмат 
чаго наглядзеўся.

Валянцін БАЙКО, бізнесмен, член 
Савета Рэспублікі ад Гродзенскай 

вобласці:
– Нікуды не падзенешся: краіну чакае многа працы. 

І хацелася б, каб у кожнага беларуса наперадзе было 
шмат сустрэч з новымі людзьмі і шмат усмешак.

Віктар МАНАЕЎ, вядучы майстар сцэны 
Нацыянальнага акадэмічнага тэатра 

імя Янкі Купалы, народны артыст 
Беларусі, выканаўца ролі караля Ліра:

– Я спадзяюся, што Беларусь не чакае рэвалюцыя. 
Вельмі на гэта спадзяюся, бо рэвалюцыя – гэта заўсёды 
кроў. А крыві не хочацца.

Ганна СЕВЯРЫНЕЦ, настаўніца, 
пісьменніца, літаратуразнаўца, 

«Настаўнік года» Смалявіцкага раёна:
– Думаю, нас чакае няпросты год. Хацелася б, каб 

ён быў насычаны справамі: па абароне спадчыны, 
мовы, годнасці, волі і незалежнасці. Нагодаў для гэтых 
спраў нам насыплюць з горкай.

Аляксандр КАРСКІ, праўнук і біёграф 
акадэміка Яўхіма Карскага:

– Я не надта ўважліва сачу за тым, што пішуць 
у газетах і інтэрнэце. Але мне хочацца верыць, што 
ў Беларусі не будзе такога канфлікту, які адбыўся 
ва Украіне, калі палітычныя рознагалоссі разрывалі 
сямейныя і сяброўскія сувязі. Спадзяюся, што навука 
застанецца па-за палітыка й і мы з калегамі зможам 
мірна сустракацца. Людзям хочацца верыць у лепшае.

Юрый ГАРДЗЕЕЎ, доктар гістарычных 
навук, прафесар Ягелонскага 

ўніверсітэта:
– На жаль, нас чакае стагнацыя. Запаволяцца 

тэмпы эканамічнага развіцця, застанецца сённяш-
няй палітычная сістэма, не адбудзецца і культурнага 
прарыву. Нават тапаніміка нашых вуліц застанецца 
наскрозь савецкай. І не лічыце мяне песімістам – я 
рэаліст...

БЛІЦ

Аляксандр ЛУКАШЭНКА:
– Калі Расія паспрабуе парушыць наш суверэнітэт, вы ведаеце, як адрэагуе сусветная супольнасць, яны 

апынуцца ўцягнутымі ў вайну. Захад і НАТА ўжо гэтага (меркаванага замаху на суверэнітэт Беларусі) не пера-
нясуць, бо яны палічаць гэта за пагрозу ім. І ў чымсьці яны (Захад) маюць рацыю.

(Падчас інтэрв’ю галоўнаму рэдактару «Эхо Москвы» Аляксею Венядзіктаву.)

СКАЗАНА!

ВІЗІТ

МНЕНИЕ ПОЛИТОЛОГОВ

Будзем сустракаць Майкла Пампеа?
У першыя дні новага года ў 

Маскву для сур’ёзных перамоў 
прылятае дзяржаўны сакратар 
Злучаных Штатаў Амерыкі 
Майкл Пампеа. Ёсць падставы 
лічыць, што ён наведае і Мінск. 
Беларускі бок, вядома ж, дужа 
зацікаўлены ў такім візіце. 
Хочацца спадзявацца, што 
ЗША маюць намер паглыбляць 
адносіны з нашай краінай, 
усведамляючы ціск Крамля на 
Мінск.

«США возвращаются в регион Восточной Европы»
Валерий КАРБАЛЕВИЧ:

– США возвращаются в регион Восточной Европы. 
Штаты приняли решение создать здесь дипломатиче-
ский, политический и, возможно, военный (если речь 
идет о Польше и Литве) барьеры на пути активных 
действий России в этом регионе. Беларусь также 
попадает в этот проект. Отсюда и увеличение числа 

визитов в нашу страну высокопоставленных амери-
канских чиновников (в 2019 году Минск посещали 
заместитель помощника государственного секретаря 
США Джордж Кент, советник президента США по 
национальной безопасности Джон Болтон и замести-
тель госсекретаря Дэвид Хэйл).

«Беларусь не двигается на Запад. 
Это Запад двигается к Беларуси»

Андрей ЕГОРОВ:
– Идет постепенное восстановление отношений 

между США и Беларусью. Восстанавливаются диппред-
ставительство между странами на уровне послов и нор-
мальная работа посольств. На этом фоне визиты высоко-
поставленных чиновников очень важны, поскольку под-
держивают формат диалога, который раньше на таком 
уровне не шел…

…В США и ЕС нет четкого понимания того, что 
происходит. А независимость Беларуси для них стра-
тегически и геополитически важна и является вопро-

сом безопасности. Поэтому в общении с руководством 
Беларуси им хотелось бы понять, что происходит, 
добровольно или недобровольно Минск идет по пути 
интеграции.

…Но не нужно это воспринимать так, что Беларусь 
двигается на Запад. Все наоборот: Запад двигается к 
Беларуси, становится более вовлеченным в ее дела. Но, 
думаю, пока не стоит рассчитывать на какую-то кон-
кретную помощь Запада – пока диалог не начнет идти в 
более-менее стабильном режиме.

Як працуем?
1 і 2 студзеня – выхадныя дні.
3 і 4 студзеня (пятніца і субота) – працоўныя дні. 
5–7 студзеня – выхадныя дні. 

Заработки белорусов 
в ноябре

На руки среднестатистический белорус получил 
в ноябре примерно 957 рублей, что по сравнению 

с октябрем на 10 рублей меньше.

СТАТИСТИКА

Если брать по отраслям, 
то больше всех потеряли за 
прошлый месяц работники 
пассажирского воздушно-
го транспорта – почти 374 
рубля. Хотя средняя ноябрь-
ская зарплата у них состави-
ла 2937,2 рубля. 

А самые высокие зара-
ботки, как и раньше, у 
специалистов, занятых 
информационными техно-
логиями и деятельностью в 
области информационного 

обслуживания. Их средняя 
зарплата в ноябре – 4247 
рублей. 

Можете себе предста-
вить: в это же время работ-
ники культуры в среднем 
заработали за месяц всего 
647 рублей, соцработники – 
670, специалисты, которые 
заняты творческой деятель-
ностью и развлечениями, 
– 676, работники водного 
транспорта – 719, растение-
воды – 793 рубля.

«Íàðîäíàÿ Âîëÿ»
â Facebook www.facebook.com/nv.online.info

â Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo

Хто сустрэне Новы год 
за кратамі?

ДЭМАКРАТЫЯ ПА-БЕЛАРУСКУ

Большасць удзельнікаў несанкцыянаваных 
антыінтэграцыйных вулічных акцый, якія прайшлі ў 

снежні, атрымалі вялікія штрафы.
Як інфармуюць праваабаронцы, актывіст «Еўрапейскай 

Беларусі» Леанід Кулакоў асуджаны на 10 сутак 
адміністрацыйнага арышту. Новы год ён сустрэне за кратамі. 
Кулакова таксама аштрафавалі на 1275 рублёў.

На 15 сутак арышту асуджаны актывіст Legalize Belarus і 
“Маладзёжнага блока” Станіслаў Шашок, адзін з лідараў КХП–
БНФ Алесь Чахольскі, Павел Севярынец, Леанід Кулакоў, 
Максім Вінярскі, Яўген Афнагель, Дзяніс Урбановіч, Алена 
Талстая і Сяргей Ціханоўскі. Суд над Вячаславам Сіўчыкам 
перанеслі на нявызначаны тэрмін, паколькі ён знаходзіцца за 
мяжой.
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УСМЕШКА МАСТАКА

Старые грабли 
под Новый год

                        ТОЧКА ЗРЕНИЯ                        ТОЧКА ЗРЕНИЯ

Александр 
ФЕДУТА

Пожалуй, последняя по времени 
новость уходящего 2019 года – известие 
о том, что Партия БНФ выдвигает кан-
дидатом в президенты на предстоящих 
выборах Алексея Янукевича, бывшего 
председателя и нынешнего заместителя 
председателя организации.

У меня, признаюсь, нейтрально 
положительное отношение к госпо-
дину Янукевичу, которого я давно 
уже не путаю по фамилии с господи-
ном Януковичем (был такой президент 
Украины, ныне проживающий в геопо-
литическом пространстве между ближ-
ним Подмосковьем и Ростовом-на-Дону). 
Алексей – человек спокойный, владею-
щий некоторыми организаторскими 
навыками, в идею независимости веря-
щий свято. Одно непонятно: зачем и 
почему он и его партия пошли на это 
выдвижение?

Хотя нет. Как раз это понятно. 
Кандидат в президенты у нас считает-
ся очень большим политиком, а 0,8% 
голосов, «нарисованных» ему Лидией 
Ермошиной, превращают его в соб-
ственных глазах и глазах окружающе-
го прогрессивного человечества чуть ли 
не в Вацлава Гавела или Леха Валенсу. 
Выдвинулся, зарегистрировался, полу-
чил свои недопроценты – и можно мирно 
уходить на политическую пенсию. Или, 
скажем, опять возглавлять партию. Или 
создать NGO и получить на него грант.

То же и с партией. Партия смогла 
зарегистрировать кандидата – и вот уже 
ее представители на переговорах с доно-
рами начинают втюхивать тем мысль: мы 
и только мы достойны внешнего финан-
сирования, так что уж постарайтесь, 
господа-товарищи, а то нам за аренду 
партийного офиса платить нечем.

При этом всем – и партийцам, и доно-
рам – совершенно по барабану, что же 
будет, как пел музыкант Юра, с родиной 
и с нами. Ни мы, ни родина в их расчеты 
не входят. В крайнем случае нам прочтут 
лекцию о необходимости партии полу-
чить доступ на телевидение, рассказать 
о своих целях и задачах и предложить 
тем самым альтернативу действующей 
власти. Ни о каких реальных переменах 
речь просто не идет.

В 2010 году решение этих партийных 
задач настолько напрягло всех зареги-
стрированных, что у них даже не хва-
тило совести признаться и себе самим, 
и партийному активу: ребята, мы даже 
нужного количества подписей не собра-
ли. Некоторые в качестве аргумента при-
водили бумажку от обвиняемой ими же 
в фальсификациях госпожи Ермошиной. 
Отказался регистрироваться лишь 
кандидат от Партии «зеленых» Юрий 
Глушаков, проявив немыслимую по бело-
русским меркам политическую порядоч-
ность. Ну, и кот Барсик еще отказался, 
а то в суматохе и его могли зарегистри-
ровать.

Итоги мы знаем.
Повторюсь: Алексей Янукевич мне 

чем-то симпатичен, к Партии БНФ я пре-
тензий не имею. Просто сам факт этого 
выдвижения свидетельствует о том, что 

белорусская оппозиция – как та дина-
стия Бурбонов после Французской рево-
люции, о которой адмирал де Пана писал 
приятелю: «Увы! мой дорогой друг, это 
безумие является общим и неизлечимым. 
Мы в отчаянии: никто ничего не знает, 
никто ничего не забыл и никто ничему 
не научился». Только в нашем случае всех 
еще и амнезия поразила: оппозиционные 
политики все позабыли или сделали вид, 
что забыли. Но то, что ничему не научи-
лись, – это наверняка.

Я пытаюсь хотя бы помнить. Именно 
поэтому возникает вопрос: ребята, а у 
вас там, в офисе, на оплату которого 
хронически не хватает денег, хотя бы 
какой-то план есть? Ну фантастический, 
но все-таки... Я не спрашиваю, что вы 
будете делать после того, как придете 
к власти (потому что этого в принци-
пе не будет). Я хочу понять: есть ли 
у вас план, как к ней прийти, к этой 
самой власти? В нынешних условиях, при 
госпоже Ермошиной (или ее преемни-
ке), при выдвигающемся Лукашенко, при 
насмерть не верящем вам обществе – и 
при уже распущенной по городам, весям 
и посольствам версии о том, что вот 
сейчас уж точно Россия попытается сме-
стить Лукашенко, чтобы сожрать нашу 
гордую до полного изнеможения страну. 
Есть план?

В последние месяцы известный фило-
соф и общественный деятель Владимир 
Мацкевич упорно заставляет весь бело-
русский политикум и тех, кто еще спосо-
бен думать, сосредоточиться на обсуж-
дении его плана. План совершенно фан-
тастический: переучредить Республику 
Беларусь. То есть начать историю с 
повторения 1918 года. Его не смущает 
даже тот факт, что в результате может 
появиться «Рада БНР – 2» или, что еще 
хуже, новый вариант с неуничтожаемым 
президиумом Верховного Совета 13-го 
созыва.

Да, план Мацкевича фантастический, 
мало того – даже не научно фантастиче-
ский. Но он хотя бы есть! С его автором 
можно спорить, если вдруг появится вре-
мя, желание и безумный огонек в глазах. 
Но с Янукевичем и выдвинувшим его 
Костусевым даже спорить невозможно: 
они ведь просто не говорят о наличии 
пл ана. Какого бы то ни было. И если что 
– в лучшем случае скажут, что на такси 
мимо проезжали. Как в 2010 году. Ну, 
или что не в выборах участвовали, а в 
полумарафоне: не добежать, так согреть-
ся всей партией.

Я не Мацкевич. Плана на 2020 год у 
меня лично нет. Именно поэтому мое 
первое требование к новому претен-
денту на кандидатство, за подписью в 
чью пользу ко мне придут сборщики, 
– наличие плана изменения ситуации. 
План есть? Реальный? Подпись ставлю. 
Нет? Ребята, бегайте дальше. Это люби-
мый вид спорта белорусской оппозиции 
– бег по разложенным граблям. Как там 
говорил Павел Северинец о ком-то из 
сподвижников: он уже двадцать пять 
лет проводит уличные акции. Опыт, как 
говорится, не пропьешь.

Сила – в единстве!
А его нет даже в независимых профсоюзах

Что изменится 
с 1 января?
Новые таможенные правила, 

Трудовой кодекс, тарифы ЖКУ и 
зарплаты

Вырастет базовая величина
Базовая величина изменится с 1 янва-

ря 2020 года – с 25,5 до 27 рублей. Ее в 
Беларуси повышают раз в год – с 1 января. 
Соответственно вырастут размеры пошлин, 
сборов и штрафов, которые привязаны к 
базовой.

Увеличение базовой величины с 1 января 
2019 года составило 1 рубль – с 24,5 до 25,5 
рубля, напоминает myfin.by.

Повысится «минималка»
С 1 января 2020 года минимальная зар-

плата в Беларуси составит 375 рублей (поста-
новление Совета министров Республики 
Беларусь от 29 августа 2019 г. №582).

Минимальную заработную плату повы-
шали в январе 2019 года до 330 рублей.

Обмен “старых” денег только 
в Нацбанке

В Беларуси «старые» денежные знаки 
(имевшие хождение до деноминации) мож-
но будет обменять на «новые» только в 
Национальном банке Республики Беларусь. 
Сделать это можно будет с 1 января 2020 
года по 31 декабря 2021 года включительно 
по адресу: г.Минск, ул.Толстого, 6. Обмен 
производится без ограничений и взимания 
комиссионного вознаграждения.

С 1 января 2022 года денежные знаки 
образца 2000 года станут недействитель-
ными.

Провозить бытовую технику 
через таможню станет дешевле

С 1 января 2020 года при ввозе товара 
на территорию ЕАЭС понятие «неделимый 
товар» не будет применяться. При ввозе в 
Беларусь крупной бытовой техники можно 
будет сэкономить на таможенных платежах.

Таможенную пошлину 
на посылки снизят

В странах ЕАЭС с 1 января 2020 года 
снизят лимиты беспошлинного ввоза товаров 
в международных почтовых отправлениях 
до 200 евро и 31 килограмма в месяц. Это 
предусмотрено решением ЕЭК по поэтапно-
му сокращению норм. При этом со следую-
щего года в два раза сократится таможенная 
пошлина за перевес посылок.

Вступит в силу новый 
Трудовой кодекс

В Беларуси в новом году вступят в силу 
изменения в Трудовой кодекс. Среди нов-
шеств, в частности, увеличение выходного 
пособия (при увольнении из-за неполного 
рабочего времени), возможность во время 
отпуска трудиться по совместительству пол-
ный рабочий день или смену. Отцы по жела-
нию смогут взять отпуск до 14 дней при рож-
дении в семье ребенка. Предусматривается 
также гарантия занятости для добросовест-
ных работников – заключение с ними долго-
срочных контрактов.

Начнет действовать 
обновленный Жилищный кодекс

С 1 января 2020 года будет действовать 
обновленный Жилищный кодекс. Документ 
регулирует ряд вопросов в жилищных отно-
шениях, упрощает управление совместным 
имуществом. Основные изменения также 
связаны с проведением ремонта жилищно-
го фонда, в том числе с функционирова-
нием счетов, на которых аккумулируется 
плата за капремонт. Предусматриваются 
компенсация за непригодное для прожи-
вания жилье, новшества для очередников и 
другие изменения.

Подорожают услуги ЖКХ
Стоимость жилищно-коммунальных 

услуг в следующем году традиционно повы-
сится на 5 долларов в эквиваленте. В 2019 
году повышение тарифов проводилось в два 
этапа.

Увеличится пенсионный возраст
В 2020 году на 6 месяцев увеличится воз-

раст выхода на пенсию и минимальный стра-
ховой стаж, необходимый для получения 
трудовой пенсии. Пенсионный возраст для 
мужчин составит 62 года, для женщин – 57 
лет. Минимальный страховой стаж составит 
17,5 года.

Изменится стоимость 
шенгенской визы

Ожидается, что в январе 2020 года может 
быть подписано соглашение с ЕС по упро-
щению визового режима и реадмиссии. В 
результате шенген для белорусов подешевеет 
до 35 евро. Но надо иметь в виду, что до 
вступления в силу этого соглашения начнет 
действовать новый Визовый кодекс ЕС и сто-
имость шенгенских виз может вырасти с 60 
до 80 евро (со 2 февраля 2020 года).

НА ЗАМЕТКУ!НА ЗАМЕТКУ!НА ЗАМЕТКУ!

ДЕМОКРАТИЯ ПО-БЕЛОРУССКИ

 «Народная Воля уже сообщала 
о том, что лидера Белорусского 
конгресса демократических про-
фсоюзов Александра Ярошука 
не допустили на отчетно-выбор-
ную конференцию Независимого 
профсоюза горняков, которая 
прошла в Солигорске 26 дека-
бря. Всего генеральный директор 
ОАО «Беларуськалий» отказал 
в пропуске на данное меропри-
ятие шести из десяти заявлен-
ных НПГ гостей. Корреспондент 
«Народной Воли» была также 
среди людей, кого было решено 
«не пущать». За несколько дней 
до конференции тогдашний лидер 
НПГ Сергей Черкасов пригласил 
меня посетить конференцию. Но 
накануне перезвонил и сообщил, 
что моя фамилия значится сре-
ди тех, кому руководителем ОАО 
«Беларуськалий» заблокирован 
пропуск.

Выступая на открытии конфе-
ренции на тот момент еще лидер 
НПГ Сергей Черкасов, отметил, 
что отказ пропустить на дан-
ное важное профсоюзное меро-
приятие Александра Ярошука 
и его заместителя – это нару-
шения со стороны руководства 
«Беларуськалия» закона «О про-
фессиональных союзах», а именно 
ст.23 («Наниматели (их объеди-
нения), государственные органы, 
субъекты хозяйствования не впра-
ве препятствовать представите-
лям профсоюзов посещать орга-
низации, в которых работают 
члены этих профсоюзов, если иное 
не установлено законодательными 
актами Республики Беларусь»).

…Конференция проходила 
бурно. Велась онлайн-трансляция, 
просмотрев которую, можно сде-
лать вывод, что атмосфера в зале 
была достаточно напряженной. 

Заранее было известно, что 
Сергей Черкасов баллотироваться 
на пост председателя больше не 
будет. На конференции он объ-
яснил это свое решение тем, что 

устал и принцип демократии тре-
бует находиться на посту руково-
дителя не более двух сроков, кото-
рые он уже отбыл в этом каче-
стве. Добавил, характеризуя свою 
работу: «Я старался работать не 
так скрыто, не так манипуля-
тивно, а открыто». Много гово-
рил в своем отчете о проблемах, с 
которыми столкнулся профсоюз в 
последнее время.

Присутствующие делегаты 
поднимали вопросы об уменьше-
нии численности в НПГ, скрытой 
дискриминации по отношению к 
ее членам со стороны админи-
страции. Заместитель председа-
теля Анатолий Рылов озвучил 
свою точку мнения на этот счет: 
мол, дискриминация – это ини-
циатива на местах отдельных 
начальников, а вовсе не генераль-
ного директора.

Руководитель предприятия в 
своем выступлении заявил: для 
него нет разницы, в каком про-
фсоюзе состоит работник. Одна из 
делегаток нашла в себе смелость 
публично возразить ему: мол, раз-
ве не от вас все исходит?

Острой и яркой была речь 
баллотировавшегося на пост 
председателя НПГ Александра 
Мишука. Его называют пред-
ставителем молодого поколения. 
Он говорил о том, что в людях 
присутствует страх, связанный с 
непродлением контракта. И этот 
страх мешает активно отстаивать 
свои права. Работники не верят 
в то, что могут что-то изменить. 
На его взгляд, сами слова: «соли-
дарность», «справедливость», 
«свобода», отражающие принци-
пы, которые были так важны для 
Независимого профсоюза при его 
создании и в первые годы его дея-
тельности, на сегодняшний день 
для многих уже звучат непонятно. 
«Давление на профсоюз – это пря-
мой результат отсутствия един-
ства в наших рядах».

А.Мишук озвучил мысль: 

наниматель перестал считаться с 
независимым профсоюзом, пото-
му что силы в профсоюзе нет, нет 
единства. Сказал, что, по данным 
опроса, который был проведен 
среди членов профсоюза, прак-
тически 80 процентов человек 
заявили, что они защиты своих 
интересов в профсоюзе не ощуща-
ют. По мнению Мишука, нынеш-
ние методы работы профсоюза 
недейственны и нужно их менять. 
Необходимо вернуться к основе, 
которую ставили во главу угла при 
создании профсоюза: справедли-
вость, солидарность, демократич-
ность, открытость.

Упомянул он и о содержании 
программы по реформирова-
нию деятельности НПГ, которая 
была разработана им и его еди-
номышленниками. Программа 
эта, в частности, включает новую 
систему обучения актива и рядо-
вых членов профсоюза, алгоритм 
действий по защите членов НПГ в 
случае давления на них со сторо-
ны нанимателя из-за его членства 
в профсоюзе, кадровая политика.

За Александра Мишука в про-
цессе голосования как за ново-
го лидера НПГ проголосовал 51 
человек. Большинство – 99 чело-
век – отдало свои голоса за Юрия 
Захарова, бывшего до этого 
заместителем председателя НПГ. 
Выступая на конференции как 
кандидат на пост председателя, 
Юрий Захаров сказал, что считает 
своей главной задачей сохранить 
то, что есть, то, что (у членов про-
фсоюза) в кармане в виде заработ-
ной платы, условий труда, коллек-
тивного договора и социального 
партнерства. Он подчеркнул: мы 
работаем для достижения соци-
альных благ и гарантий через кол-
лективный договор.

Как там сложится дальше – 
увидим.

Лариса НАСАНОВИЧ.
г.Солигорск.

У дваццаць восьмы раз
29 снежня ў дваццаць восьмы раз у гэтым годзе падаражэла 

аўтамабільнае паліва – зноў на 1 капейку.
Цяпер кошт аднаго літра бензіну АІ-92-К5-Еўра – 1,64 рубля, АІ-95-К5-

Еўра – 1,74, АІ-98-К5-Еўра – 1,96 рубля. За такую ж колькасць 
дызельнага паліва трэба заплаціць 1,74 рубля.

ДЫНАМІКА

ВОЗВРАЩАЯСЬ К НАПЕЧАТАННОМУ

Курьезный случай
Поскольку он произошел в 

этом году и связан с публикацией 
в «Народной Воле», то и к нему 
вернуться следует не в 2020-м, а 
еще в 2019 году.

Что и говорить, наши чита-
тели – очень и очень вниматель-
ны, с чем мы их и поздравляем. 
Заметили и сразу же позвонили 
в редакцию: в статье «Почему 
«капиталист» Владимир 
Адамович ходит хмурый…» 
(«НВ» за 25 декабря) автор не пре-
минул упрекнуть госконтролеров 
в неточности (вместо 100 процен-
тов они написали 1000), а сам в 
конце статьи допустил такой же 
досадный промах. И действитель-
но, месячная зарплата людей в 

инвестируемом хозяйстве возрос-
ла не почти в пять раз, а почти в 
три раза (была 552 рубля, а стала 
около 1400).

Что ж, и нам, журналистам, 
нужно смотреть, как говорится, 
в оба глаза. Проглядел не только 
автор, но и все остальные, кто был 
причастен к выходу того номера 
газеты.

Извиняясь, скажем вниматель-
ным читателям спасибо и подчер-
кнем: «Народная Воля» никогда не 
скрывала своих ошибок и не будет 
скрывать впредь. К сожалению, 
как гласит народная мудрость, не 
допускает их только тот, кто ниче-
го не делает.

Редакция.

Як будзе працаваць метро ў пераднавагоднія дні 
і ў навагоднюю ноч

ДА ВЕДАМА

1 студзеня з 00:00 да 4:15 
інтэрвал руху цягнікоў складзе 6 
хвілін на кожнай лініі. Станцыі 
«Няміга» і «Кастрычніцкая» будуць 
зачынены на ўваход у 4 гадзіны 15 
хвілін. Усе астатнія станцыі будуць 
зачыненыя на ўваход ў 4:00.

31 снежня метрапалітэн будзе 
працаваць па графіку пятніц; 1, 2, 
5, 6 і 7 студзеня 2020 года – па 
графіку нядзельных дзён; 3 студзе-
ня 2020 года – па графіку будных 
дзён; а 4 студзеня – па графіку 
пятніц.
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КРЫМІНАЛ

        С МОЕЙ КОЛОКОЛЬНИ

Елена МОЛОЧКО
        С МОЕЙ КОЛОКОЛЬНИ        С МОЕЙ КОЛОКОЛЬНИ

100 
тысяч 

долларов 
Тимы

Слышали? 20-летний рэпер Тима Белорусских, 
уроженец Минска, за выступление на новогоднем 
корпоративе просит не менее 100 тысяч долларов. 

Сто тысяч долларов! Может быть, парень рухнул 
с дуба?

Нет. Артист недавно вышел на широкие просто-
ры шоубиза и оказался сильно востребованным. Он 
в топе, как в советское время говорили, в передови-
ках. А на рынке как: выставляешь цену – покупатели 
платят. Или отказываются платить.

Но 100 тысяч долларов за шоу? Скажете, в 
Беларуси вряд ли найдутся дураки (пусть и очень 
богатые), которые выложат такие деньги. А Тима, 
скорее всего, и не рассчитывает на земляков. Под 
боком огромная Россия, и в ней многим широ-
ко гульнуть хочется. И их корпорации, владеющие, 
например, недрами – скважинами, рудниками, име-
ют такие сверхдоходы, что раз в году покупают арти-
стов за сверхгонорары. Может быть, они так просто 
делятся прибылью? Хоть с кем-то… Чтобы утолить 
свою печаль... А кто им запретит? Никто. Они соб-
ственники. 

И это, согласитесь, обычных людей коробит. 
Коробят перекосы российского капитализма, кото-
рый запросто прогуляет на праздниках несколько 
больниц, театров и отремонтированных дорог в глу-
бинке. Прогуляет, как в лужу пукнет. Завтра, может, 
и имен певцов не вспомнит. Но зато какое эхо оста-
нется!.. Особенно у тех, кто живет на бюджетную 
зарплату. 

Не стану утверждать, что в России полная нище-
та, но большая часть людей живет все-таки сложно 
или очень сложно. А тут многомиллионные бан-
кеты под музыку. Какой-то мрак, распад, и Тима 
Белорусских здесь, в общем-то, не виноват. Он птич-
ка певчая, хотя и рэпер. Ему крошат на стол зерна 
– надо клевать, пока дают. Ведь долго такой хайп не 
продлится. 

Кстати, есть и подороже артисты, чей новогодний 
гонорар 200 тысяч долларов. Та же Алла Пугачева 
или Земфира. (Кстати, Алла Борисовна именно на 
корпоративах, под селедку, не поет, отдадим долж-
ное ее принципам.) Но вот Филипп Киркоров под 
елочкой выступает, и в этом году  – за 160 тысяч 
долларов. Не говоря уже о всенародном, всеженском 
любимце Стасе Михайлове, который соглашается 
работать «всего» за каких-то 65 тысяч долларов – а 
наш-то Тимофей, выходит, ого-го как прыгнул! 

Конечно, я далека от иллюзии об установлении 
полной и безоговорочной справедливости на земле, 
но привкус горечи от такого новогоднего кагала 
есть, он, как говорится, присутствует. Как мы мечта-
ли о творческой жизни без цензуры, надзора, перлю-
страции, без запретов. И вот вам, как оказалось, ее 
совершенно безграничные и очень часто просто без-
нравственные результаты: любят и платят мальчику, 
который полупоет-полудекламирует свои стишки 
(кстати, с ошибками). Он, видите ли, сейчас хито-
вый. Что, вам тоже грустно? Ну, развлекитесь тем, 
что читаете о его баснословных гонорарах. 
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что читаете о его баснословных гонорарах. 

«Пагоны» і карупцыйныя спакусы 
За што асудзілі трох дырэктараў, у тым ліку і былога кіраўніка Буда-Кашалёўскай ЖКГ?

 “Народная Воля” паве-
дамляла 13 снежня на сваім 
сайце, што Гомельскі раён-
ны суд пакараў былога 
дырэктара КЖУП “Буда-
Кашалёўскі камунальнік” 
Сяргея Мішакова за 
хабарніцтва і наўмыснае 
перавышэнне службовых 
паўнамоцтваў з асабістай 
карыслівай зацікаўленасці 6 
гадамі зняволення ў калоніі 
ўзмоцненага рэжыму. Разам 
з Мішаковым па адной 
крымінальнай справе асу-
джаны яшчэ два кіраўнікі: 
за дачу хабару на 2 гады 
зняволення дырэктар пры-
ватнага прадпрыемства 
“Святлацень”, грамадзянін 
Расіі Сяргей Вуглоў і на 3 
гады зняволення за атры-
манне хабару дырэктар 
дзяржаўнага прадпрыем-
ства “Навабеліцкае Гомель” 
Аляксандр Абраменка, 
які на момант затрыман-
ня працаваў галоўным 
інжынерам КЖРЭУП 
“Чыгуначнае”.

Святлацені 
крымінальнага 

колеру
На пасаду дырэктара 

КЖУП “Буда-Кашалёўскі 
камунальнік” Сяргей 
Мішакоў патрапіў крыху 

больш за паўдзясятка гадоў 
таму, калі яму не было 
яшчэ і сарака. Ураджэнец 
Кармянскага раёна з вышэй-
шай адукацыяй, ён ужо на 
той час меў неблагі досвед 
кіраўнічай працы. Як-ніяк 
узначальваў прадпрыем-
ства меліярацыйных сістэм, 
камунальную службу і быў 
нават намеснікам старшыні 
Чачэрскага райвыканка-
ма, куратарам будаўніцтва 
і камунальнай гаспадаркі 
цэлага раёна, а на дадатак 
яшчэ і дэпутатам райсаве-
та 27-га склікання. Але не 
ўсё гладка атрымлівалася 
на папярэдняй пасадзе, і 
Мішакоў уладкаваўся на пра-
цу ў суседнім раёне, нашмат 
большым, чым Чачэрскі. 
Пасада хоць і ніжэйшая 
па рангу, але з большымі 
магчымасцямі і лепшым 
заробкам. Камунальная 
гаспадарка ў Буда-Кашалёве 
вялікая, адных работнікаў 
налічваецца звыш 600 чала-
век. 

– У выканкаме толькі 
“пагоны”, а ў гаспадар-
чых арганізацыях – усё 
тое, што называецца 
т а в арна-мат эрыя льнымі 
каштоўнасцямі, – тлумачыць 
розніцу адзін з колішніх 
адказных чыноўнікаў.

Цяжка сказаць, дзе, як і 
калі да Мішакова прыйшло 

адчуванне таго, што пасада, 
няхай сабе і ў камунальным 
прадпрыемстве, – гэта небла-
гая магчымасць мець апроч 
заробку чыноўніка пабочныя 
бонусы. 

Так ці інакш разважаў 
дырэктар, але, будучы ў 
жніўні 2017 года ў Гомелі, 
Сяргей Мішакоў падчас 
сустрэчы з дырэктарам 
прыватнага прадпрыем-
ства “Святлацень” Сяргеем 
Вугловым дамовіўся пера-
даць яму без конкурсных 
працэдур інфармацыю 
наконт планаваных заку-
пак камунальна-жыллёвым 
прадпрыемствам ліхтароў 
для вулічнага асвятлення, а 
таксама розных матэрыялаў 
для рамонту кацельняў і 
цеплазабеспячэння. Больш 
за тое, паабяцаў Вуглову, 
што абярэ прадпрыемства 
“Святлацень” пастаўшчыком 
патрэбных матэрыялаў, 
заключыць адпаведныя 
дамовы і на пастаўкі. Вядома 
ж, за гэта Вуглоў у сваю чаргу 
ўзяўся аддзячыць Мішакову. 
Дамовіліся нават пра памер 
“падзякі”, дакладней, хаба-
ру – 10 працэнтаў ад сумы 
дамоў.

Як выявіла след-
ства і пацвердзіў суд, так 
яно і было. Пачынаючы 
з лістапада 2017 года і па 
кастрычнік 2018-га Мішакоў 

атрымаў ад Вуглова 18 тысяч 
рублёў хабару за спрыяльнае 
вырашэнне пытанняў, якія 
ўваходзілі ў яго кампетэн-
цыю.

Дырэктар КЖУП асабіста 
заключаў дамовы, даваў 
падпарадкаваным яму 
работнікам указанні набы-
ваць у прыватнага прад-
прыемства “Святлацень” 
ліхтары, іншыя патрэбныя 
матэрыялы па значна завы-
шаных коштах.  Паводле 
дамоў, на адрас “Буда-
Кашалёўскага камунальніка” 
прыватнае прадпрыемства 
паставіла таварна-матэры-
яльных каштоўнасцяў на 
290,3 тысячы рублёў. Суд 
канстатаваў, што гэта пацяг-
нула за сабою цяжкія наступ-
ствы. Праз пераплату “Буда-
Кашалёўскаму камунальніку” 
нанесена шкода ў асабліва 
буйным памеры – на 138,7 
тысячы рублёў. 

Схема залагоджван-
ня камунальных кіраўнікоў 
дырэктарам “Святлаценю” 
Сяргеем Вугловым раней 
была апрабавана на 
Аляксандры Абраменку, які 
ў той час працаваў галоўным 
інжынерам КЖРЭУП 
“Чыгуначнае” ў абласным 
цэнтры, а пасля ачоліў 
КЖРЭУП “Навабеліцкае 
Гомель”. Увесну 2017 
года Вуглоў дамовіўся з 

Абраменкам пра пастаўку 
камунальнікам Чыгуначнага 
раёна свяцільнікаў. 
Гэтаксама з адпаведнай 
“падзякай” – 3 працэнтамі 
ад сумы ўгоды. І ўжо ў 
чэрвені перадаў галоўнаму 
інжынеру хабар – тэлевізар 
“Supra” коштам 450 рублёў. 
Крыху пазней, як сцвярджа-
ецца ў судовым прыгаворы, 
Абраменку перадалі не менш 
за 1800 рублёў хабару за тое, 
што абраў пастаўшчыком 
свяцільнікаў менавіта ПГУП 
“Святлацень”.

На судзе ў сваім апошнім 
слове Аляксандр Абраменка 
цалкам адмаўляў сваю віну.

– Я не парушаў 
Крымінальны кодэкс, не 
ўчыняў злачынстваў, у 
якіх мяне абвінавачваюць. 
Прашу не пазбаўляць дзяцей 
бацькі, а мяне – магчымасці 
ўдзельнічаць у іх выхаванні, 
– прасіў Абраменка, але суд 
палічыў яго віну ў атрыманні 
хабару таксама даказанай і 
пакараў 3 гадамі зняволення.

Атрыманне і дача 
хабару – цяжкія 

злачынствы
Усіх трох фігурантаў 

карупцыйнай крымінальнай 
справы затрымалі і 
арыштавалі летась у снежні. 

На суд іх прывозілі з СІЗА. 
Туды іх вярнулі пасля абвяш-
чэння прыгавору. Праз 
сваіх адвакатаў Мішакоў 
і Абраменка аспрэчваюць 
прыгавор у абласным суд-
зе. Як вырашыць вышэй-
шая судовая інстанцыя, 
скажаць цяжка. Атрыманне, 
дача хабару, а таксама 
перавышэнне службовых 
паўнамоцтваў з асабістай 
карыслівай зацікаўленасці і 
з нанясеннем істотнай шко-
ды дзяржаўным і грамадскім 
інтарэсам лічацца цяжкімі 
злачынствамі. Згаданым 
кіраўнікам нават пасля 
адбыцця пакарання нель-
га будзе працяглы час зай-
маць кіруючыя пасады на 
прадпрыемствах усіх форм 
уласнасці.

У асяродку буда-
кашалёўскіх камунальнікаў 
па-рознаму ўспрымаюць 
суд над былым кіраўніком. 
Адны спачуваюць, іншыя 
лічаць, што так і трэба, бо 
ўсялякія карупцыйныя схе-
мы вядуць да падвышэн-
ня коштаў на камуналь-
ныя паслугі і павелічэння 
бюджэтных выдаткаў на 
ўтрыманне ЖКГ. І тое і дру-
гое ўрэшце зноў-такі б’е па 
кішэні звычайных людзей, 
падаткаплацельшчыкаў.

Анатоль ГАТОЎЧЫЦ.

SOS!

Непосильная приватизация
Радовались и такому 

жилью
В конце 1960-х годов на ули-

це Ленина в Солигорске построили 
два пятиэтажных дома. Определили 
их под малосемейные общежи-
тия «Беларуськалия». От семи до 
двенадцати квадратных метров – 
такова была в основном площадь 
комнаток, в которые заселяли моло-
дые семьи работников предприя-
тия, одиноких матерей с ребенком 
либо специалистов-холостяков. Из 
удобств – микроскопическая при-
хожая, кухня, туалет и кран с рако-
виной. 

В те времена зарплаты у горня-
ков были не ахти какие, поэтому 
люди радовались и такому жилью, 
которое обходилось намного 
дешевле, чем съемная квартира. К 
тому же жильцы этих малосемеек 
были уверены, что обитать в них 
они будут временно. Люди стояли 
в очереди на получение государ-
ственного жилья и действительно 
через несколько лет многие пере-
езжали в просторные квартиры, а 
их места в общежитиях занимали 
другие. 

Но после развала СССР воз-
можность приобретения бесплат-
ного жилья от предприятий и 
государства для обычных граждан 
быстро сошла на нет. Вместо этого 
в том же «Беларуськалии» стали 
предоставлять своим работникам 
займы для строительства квартир 
через жилищно-строительные коо-
перативы. Но и здесь образовалась 
очередь. Упомянутые общежития 
по-прежнему были заселены под 
завязку. 

Из клетушек – 
в однокомнатные 

квартиры
С Олегом Колядко и Татьяной 

Клишевич мы сидим за чаем в 
одном из солигорских кафе. 

– Надеемся, что благодаря 
«Народной Воле» нас услышат, – 
говорит Татьяна. – Это не только 
наша боль, это боль всех жильцов 
домов, которые еще недавно имели 
статус общежитий. Мы все оказа-
лись в отчаянном положении. 

Олег Николаевич Колядко про-
работал в шахте с 1995-го по 2016 
год. Потом у него за короткий про-
межуток времени случились два 
инфаркта, и он стал инвалидом 
второй нерабочей группы. Татьяна 
Борисовна трудится на Третей обо-
гатительной фабрике с 1992 года.

Комнату в 7 квадратных метров 
Олег с женой получили в 1998 году. 
Через несколько месяцев после 
новоселья на свет появилась дочь 
Саша. На этой мизерной площади 

жили втроем. 
Татьяна заселилась в общежи-

тие в 1996 году. Тогда у нее была 
одна дочь. Соседи считали ее везун-
чиком – комната площадью целых 
11,6 квадратного метра! 

А в 2003 году уже всем жиль-
цам малосемейки крупно повез-
ло: общежитие реконструировали. 
Кто-то переселился в построенные 
новые дома, остальные, включая 
семьи Татьяны и Олега, вернулись 
после реконструкции в переделан-
ные из их клетушек полноценные 
квартиры. Пусть и однокомнатные, 
но с бóльшим метражом. Так, общая 
площадь однокомнатной квартиры 
Олега составляет 49,6 квадратно-
го метра, у Татьяны – 47,5. Через 
два года точно так же перестро-
или общежитие по ул.Ленина, 7. 
Надо ли говорить, что многие из 
обитателей этих домов тогда счи-
тали, что их жилищный вопрос в 
какой-то степени решен. Хотя часть 
людей, включая Татьяну и Олега, 
по-прежнему стояли в очереди на 
расширение.

Но шло время, и становилось 
понятно, что выбраться из этих 
малометражных квартирок не так-
то просто…

– Наши дома после реконструк-
ции остались в статусе обще-
житий государственной формы 
собственности и в ведении РУП 
«Беларуськалий», – рассказывает 
Олег Колядко. – В 2010 году пред-
приятие изменило форму собствен-
ности с РУП на ОАО. Провели 
акционирование. И дома были пере-
даны обществу в собственность. 

По словам моих собеседников, 
тогда мало кого из жильцов обе-

спокоил подобный поворот собы-
тий. Люди были уверены, что на их 
судьбе это негативно не отразится.

В 2015 году жильцы этих 
домов решили приватизировать 
квартиры. 

– Нас подгоняли сообщения о 
грядущем окончании сроков прива-
тизации государственных квартир 
и появившаяся информация о том, 
что «Беларуськалий» принял реше-
ние включить все жилые помеще-
ния, находящиеся в его собствен-
ности, в состав жилых помещений 
коммерческого использования.  В 
приватизации жилья людям тог-
да отказали, – продолжает Олег 
Колядко. 

Вскоре после этого квартиры в 
означенных домах перешли в раз-
ряд арендного жилья, и людям 
помимо коммунальных платежей 
пришлось доплачивать немалые 
суммы уже за аренду.

Татьяна и Олег говорят, что 
арендная плата ежемесячно вытя-
гивает из их кошелька 200 рублей. 

«В 2019 году дома перестали 
быть общежитиями (о чем жильцы 
узнали последними), и теперь мы 
понимаем, что это было заранее 
продуманная схема, разработанная 
для того, забрать у людей послед-
нее», – прочитала я в коллектив-
ном обращении жильцов домов 
№№5 и 7 по ул.Ленина президенту 
Республики Беларусь.

Люди просят позволить выку-
пить жилье по оценочной стои-
мости с первоначальным взносом 
10–15 процентов и рассрочкой на 
20 лет.

Татьяна и Олег утверж-
дают: условия, на которых 

«Беларуськалий» предложил выку-
пить квартиры, подавляющее боль-
шинство жильцов считают кабаль-
ными и несправедливыми. А мно-
гих эти условия вообще ввергли в 
отчаяние.

Мои собеседники уточняют: 
во-первых, цена, по которой прода-
ют квартиры, откровенно коммер-
ческая – приблизительно 30 тысяч 
долларов за квартиру. Это намного 
выше, чем остаточная стоимость 
жилья в домах, которым уже по 50 
лет. Понятно, право определения 
цены за «Беларуськалием». Но ведь 
подавляющее большинство нынеш-
них нанимателей квартир – это 
работники или те, кто до выхода на 
пенсию трудился на его предпри-
ятиях. Почему не учесть это? 

Собеседники уверяют: людей 
обижает и очень расстраивает еще 
и то, что первоначальный взнос 
при выкупе квартиры определен 
в 25 процентов, а сама рассрочка 
по выплате остальной части дается 
только на 10 лет.  Рассрочка дается 
под 5 процентов годовых, и, чтобы 
ее получить, нужно поручительство 
двух человек. А кто за пенсионеров 
и инвалидов может поручиться?

Обращались жильцы данных 
домов со своей проблемой к пред-
седателю первичной профсоюз-
ной организации Белорусского 
независимого профсоюза ОАО 
«Беларуськалий» Сергею Черкасову. 
Он не остался безучастным. 
Направил письмо председате-
лю наблюдательного совета ОАО 
«Беларуськалий» Н.Г.Снопкову. В 
частности, Черкасов написал: «В 
данных домах проживают… в том 
числе люди с невысокими дохода-

ми: пенсионеры, инвалиды, семьи с 
детьми, для которых сложно вне-
сти первоначальный взнос в раз-
мере 25 процентов стоимости 
квартиры, а ежемесячное погаше-
ние задолженности по оплате сто-
имости квартиры и процентов за 
пользование рассрочкой ставит 
данных людей, их семьи на грань 
выживания». Сергей Черкасов 
от лица первичной профсоюз-
ной организации НПГ предложил 
внести изменения в Положение о 
порядке продажи жилых помеще-
ний, находящихся в собственности 
ОАО «Беларуськалий». В частности, 
речь идет об уменьшении разме-
ра первоначального взноса до 10 
процентов и увеличении рассроч-
ки до 20 лет. Также он предложил 
наблюдательному совету отменить 
поручительство или уменьшить 
количество поручителей до одного 
физического лица, не взимать про-
центы за пользование рассрочкой.

Лидеру НПГ пришел ответ за 
подписью генерального дирек-
тора ОАО «Беларуськалий» 
И.И.Головатого. Упомянутые пред-
ложения Черкасова были отклоне-
ны, приводились основания отказа.

Жильцы упомянутых домов 
обращались и в другие инстанции, 
но ответы сводились к тому, что 
организации негосударственной 
формы собственности вправе само-
стоятельно определять условия 
продажи жилых помещений, нахо-
дящихся в их собственности. На 
ОАО «Беларуськалий» они в этом 
вопросе повлиять не могут.

Люди надеются…
Как же быть тем, кто оказал-

ся в крайне трудном положении? 
Татьяна подсчитала, что ежемесяч-
но после платежа банку за кредит, 
который ей придется брать на пер-
воначальный взнос, и выплаты еже-
месячной рассрочки на жизнь будет 
оставаться рублей 400. А ведь у нее 
дочь-школьница, которую нужно и 
кормить, и одевать, и обучать.

Я спросила у своих собесед-
ников, осталась ли у них хоть 
какая-нибудь надежда на изме-
нение ситуации. Им, услышала, 
хочется верить, что руководство 
«Беларуськалия» все же пойдет 
навстречу и снизит первоначаль-
ный взнос до 10–15 процентов, а 
рассрочку по оплате жилья прод-
лит до 20 лет. 

Что ж, дай Бог, чтобы так и про-
изошло. Градообразующее пред-
приятие не должно бросать на про-
извол судьбы тех, кто отдал ему 
часть своей жизни.

Лариса НАСАНОВИЧ.
г.Солигорск.
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З Васілём Сёмухай

Ён перакладчык на беларускую мову поўнага тэксту 
Бібліі. Дзякуючы Васілю Сёмуху загучаў па-беларуску і 
«Фаўст» Гётэ. І як! Гэта яго праца была адзначала ордэнам 
«За заслугі перад Федэратыўнай Рэспублікай Германія», 
узнагародай Латвіі «Ордэн трох зорак» і Дзяржаўнай 
прэміяй імя Якуба Коласа.

Васіль Сёмуха таксама пераклаў з нямецкай творы 
Шылера, Гейне, Брэхта, Зюскінда, многія творы польскіх і 
латышскіх аўтараў.

…Нінай Мазай

Ніна Мазай была дэпутатам Вярхоўнага Савета БССР, у 
1985–1991 гадах займала пасаду намесніка старшыні Савета 
Міністраў БССР. Была ў ліку першых паслоў суверэннай 
Беларусі: узначальвала беларускія дыпламатычныя місіі ў 
Францыі і Канадзе, з'яўлялася пастаянным прадстаўніком 
Рэспублікі Беларусь пры ЮНЕСКА.

У паслужным спісе Ніны Мазай таксама пасада 
намесніка міністра замежных спраў (1997–1999), да 2012 
года яна займала сенатарскае крэсла.

…Алегам Молчанам

Кампазітар падарыў нам «Малітву», якую першым 
выканаў Уладзімір Мулявін і якая назаўсёды застанецца 
ў нашых сэрцах. Для ансамбля «Песняры» Алег Молчан 
напісаў песенныя цыклы «Вянок», «Стася», «Мілая жанчы-
на», «Кума», «Юнацтва». Многія песні на яго музыку ўвайшлі 
ў рэпертуар Ядвігі Паплаўскай і Аляксандра Ціхановіча, 
вакальной групы «Чысты голас», іншых выканаўцаў. Быў 
уганараваны медалём Францыска Скарыны.

…Міхаілам Касцюком
Адзіны гісторык 

– акадэмік НАН 
Беларусі. Дзякуючы 
Міхаілу Касцюку 
беларуская мова 
стала прыярытэт-
най рабочай мовай 
у акадэмічных 
калідорах. Пад 
к і р а ў н і ц т в а м 
Касцюка ў 1991-м 
была распрацавана 
нацыянальная кан-
цэпцыя беларускай 
гісторыі. Пад яго 
рэдакцыяй выйшлі 
“Нарысы гiсторыi 
Беларусi” ў дзвюх 
частках (1994–1995) і 
“Гiсторыя Беларусi” ў 6 тамах (2000–2011), якія да гэтай пары 
з’яўляюцца самымі аб’ектыўнымі, беларусацэнтрычнымі 
кнігамі аб нашай гісторыі.

Па рашэнні Міжнароднай навуковай рады 
Амерыканскага біяграфічнага інстытута, а таксама 
Кембрыджскага ўніверсітэта Міхаіл Касцюк прызнаваўся 
Чаловекам года ў 1999, 2002, 2005, 2006 і 2007 гадах.

…Уладзімірам 
Цыплаковым

Адзін з лепшых у гісторыі Беларусі хакеістаў Уладзімір 
Цыплакоў пайшоў з жыцця, калі яму было ўсяго 50 гадоў. 
Заслужаны майстар спорту, у 1989 годзе ў складзе зборнай 
СССР выйграў маладзёжны чэмпіянат свету, у складзе нацы-
янальнай зборнай Беларусі выступаў на дзвюх Алімпіядах 
і шасці чэмпіянатах свету. Ён тройчы прызнаваўся леп-
шым хакеістам Беларусі (1992, 2000, 2002). У апошнія гады 
працаваў трэнерам.

...Леанідам Гараем

Легендарны беларускі футбаліст і трэнер да канца 
дзён заставаўся ў вялікім спорце. 18 гадоў свайго жыцця 
Леанід Гарай аддаў мінскаму “Дынама”, стаў кіраўніком 
каманды, а пасля – старшынёй клуба. Менавіта ў гэты 
перыяд “бела-блакітныя” дасягнулі ўсіх значных вяр-
шынь, выйграўшы чэмпіянат СССР 1982-га і бронзу 1983 
гадоў.

З пачатку 2000-х Леанід Гарай працаваў у АБФФ. 
З’яўляўся кавалерам ордена “Знак Пашаны”.

...Леанідам Дайнекам
На яго гістарычных раманах “Меч князя Вячкі”, “След 

ваўкалака”, “Жалезныя жалуды” вырасла не адно пакален-
не беларусаў. Чытаючы пра Міндоўга, Усяслава Чарадзея, 
барацьбу князя Вячкі з крыжакамі, мы не толькі вывучалі 
гісторыю, але і вучыліся быць беларусамі і патрыётамі. 
Леанід Дайнека – лаўрэат шматлікіх прэмій, у тым ліку 
Дзяржпрэміі БССР. Некалькі яго вершаў пакладзены на 
музыку.

А яшчэ Дайнеку называлі алкагольным магнатам – гэта 
ён стваральнік маркі “Крамбамбуля”, заснавальнік фірмаў 
“Пасад” і “БелПі”.

…Іллём
 Курганом

21 жніўня памёр Ілля Курган. Яму было 93 гады.
У 1949 годзе ён прайшоў конкурс з амаль 100 кандыдатаў i 

быў прыняты дыктарам Беларускага радыё.
Ён таксама быў літаратурным кансультантам у Купалаўскім 

тэатры і Рэспубліканскім тэатры беларускай драматургіі, 
выкладаў на кафедры сцэнічнага маўлення ў Беларускай акадэміі 
мастацтваў і Мінскім універсітэце культуры і мастацтваў.

Ілля Львовіч сышоў на пенсію толькі ў 87 гадоў.
«Гаворыць Мінск» – па гэтай фразе Іллю Кургана ведалі ўсе 

беларусы.

…Міхаілам 
Жэбракам

Ён адзін з тых, хто пакінуў 
добрую памяць на гродзенскай 
зямлі. Родам з сялянскай сям’і, 
пасля атрымання спецыяльнай 
адукацыі працаваў на розных 
пасадах у аграрным сектары, 

узначальваў Ваўкавыскі раён, быў дэпутатам Вярхоўнага 
Савета Рэспублікі Беларусь 12-га склікання, прызначаўся 
ў шэраг структур Выканкама СНД. З’яўляўся шчырым 
прыхільнікам беларускай спадчыны.

…Анатолем 
Дзялендзікам

Аўтар п’ес, кінасцэнарыяў, у тым ліку да фільма 
“Анастасія Слуцкая”, пайшоў з жыцця на 85-м годзе. У 
апошнія гады пісьменнік мала з’яўляўся на публіцы, аднак 

яго п’есы працягваюць сваё жыццё на тэатральных пад-
мостках. Найбольш вядомыя з іх – “Смак яблыка” і “Выклік 
багам”.

Сцэнарыі Анатоля Дзялендзіка экранізаваў 
“Беларусьфільм”, у тым ліку “Ваўкі ў законе”, а ў Вялікім 
тэатры Беларусі і зараз ідзе балет “Анастасія" паводле яго 
лібрэта.

...Аўгусцінам 
Мілаванавым

Ён мог прымусіць гледачоў плакаць і смяяцца, нават 
не вымаўляючы ні слова. Неверагодна інтэлігентны і 
мудры, акцёр Купалаўскага тэатра Аўгусцін Мілаванаў 
сваю апошнюю ролю сыграў у “Памінальнай малітве” 
яшчэ ў сакавіку 2012 года, а праз месяц у яго здарыўся 
мікраінсульт, пасля якога народны артыст Беларусі кан-
чаткова пакінуў сцэну. Аднак назаўсёды застаўся ў сэрцах 
гледачоў сотнямі роляў у тэатры і кіно.

Мы помнім яго па пастаноўках “Забыць Герастрата!”, 
“Зацюканы апостал”, а таксама па фільмах і серыя-
лах, сярод якіх “Дзяржаўная граніца” і любімая ўсімі 
дзецьмі прыгодніцкая стужка “Бронзавая птушка”.

СТОП-КАДР

Самые яркие и запоминающиеся фотографии уходящего 2019 года

Лидер КНДР Ким Чен Ын едет на белом коне по первому снегу
на горе Пэктусан в северокорейской провинции Янгандо. 
16 октября 2019 года.

Антиправительственные акции протеста в Бейруте, Ливан. 
26 октября 2019 года.

Листья, покрытые инеем, Бавария, Германия. 11 ноября 2019 года.

Туристы в затопленной Венеции, Италия. 12 ноября 2019 года.

Премьер-министр Великобритании Борис Джонсон в рамках 
предвыборной кампании посетил академию бокса Джимми Эгана 
в Манчестере, Великобритания. 19 ноября 2019 года.

Воздушный шар в виде снеговика Олафа из анимационного 
фильма «Холодное сердце» на параде в День благодарения. 
28 ноября 2019 года.
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ОТКРЫТИЯ ГОДА

Падение 
«Боинга-737»

10 марта пассажирский Boeing 737 авиа-
компании Ethiopian Airlines разбился через 
шесть минут после вылета из международ-
ного аэропорта Боле в столице Эфиопии. На 
борту находились восемь членов экипажа и 
149 пассажиров, среди которых были деле-
гаты Ассамблеи ООН по окружающей среде. 
Все погибли.

Шереметьево: 
погиб 41 человек
В московском аэропорту Шереметьево 

вечером 5 мая при экстренной посадке заго-
релся пассажирский самолет Sukhoi Superjet 
100 российского производства. В результате 
погиб 41 человек, в том числе два ребенка и 
один бортпроводник. Большинство пассажи-
ров погибли из-за дыма и огня.

Взрыв в 
Северодвинске

8 августа в Архангельской области взор-
валась новейшая крылатая ракета с ядерной 
энергетической установкой «Буревестник», 
погибли пятеро сотрудников ядерного цен-
тра. После взрыва зафиксировали повыше-
ние радиационного фона.

Через несколько дней в России отклю-
чились четыре станции мониторинга ядер-
ных испытаний, которые передают данные 
в Организацию Договора о всеобъемлющем 
запрещении ядерных испытаний. Позже их 
вновь включили. СМИ показали кадры с 
места взрыва ракеты.

Жизнь и смерть
Американский биолог Ненад Сестан смог обнаружить активность в мозгу мертвых свиней, что помогло 

изменить представление об определении жизни и смерти.

Узбекистан без ежовых рукавиц
Наводнение в Венеции

Жорес Алферов
В первый день весны 2019 года от 

острой сердечно-легочной недостаточно-
сти скончался выходец из Беларуси, лауреат 
Нобелевской премии по физике, академик 
Жорес Иванович Алферов. 

Алферов – основатель такого направле-
ния в науке, как гетеропереходы в полупро-
водниках. По сути, весь современный высо-
коскоростной интернет построен на приме-
нении оптической  и сверхвысокочастотной 
электроники авторства Алферова.

Жоресу Ивановичу было 88 лет. Он похоронен в Комаровском некро-
поле в пригороде Санкт-Петербурга. 

Жак Ширак
26 сентября скончался французский 

политик Жак Ширак – дважды президент 
Франции, трижды мэр Парижа. Шираку 
было 86 лет. Он умер в кругу своей семьи. 
30 сентября был объявлен во Франции днем 
национального траура.

Жак Рене Ширак похоронен на 
Парижском кладбище Монпарнас около 
могилы своей старшей дочери.

Карел Готт
1 октября умер известный чешский 

певец, народный артист Чехословакии 
Карел Готт. Посмертно награжден высшей 
государственной наградой – орденом Белого 
Льва I степени. 

Карел Готт записал порядка 2500 песен 
и является 42-кратным победителем нацио-
нального музыкального конкурса «Золотой 
соловей».

Алексей Леонов
11 октября 2019 года в возрасте 85 лет 

умер генерал-майор авиации, дважды Герой 
Советского Союза, знаменитый космонавт 
Алексей Архипович Леонов.

Похоронен легендарный летчик-космо-
навт на Мытищинском федеральном воен-
но-мемориальном кладбище.

Хосе Антонио Рейес
Первый день лета 2019 года стал печаль-

ным днем для всех любителей футбола – в 
автокатастрофе трагически погиб бывший 
нападающий «Арсенала», «Реала», «Севильи» 
и сборной Испании Хосе Антонио Рейес.

1 июня он вместе с двоюродными бра-
тьями Джонатаном Рейесом и Хуаном 
Мануэлем Рейесом двигались на автомоби-
ле Mercedes Brabus S550 в направлении из 
Севильи в Утреру. На 18-м километре трас-
сы A-376 автомобиль футболиста развил 

скорость 237 км/ч, после чего буквально вылетел с дороги и загорелся.

5555 С В Е Т

ПОЖАР ГОДА

В cоборе Парижской Богоматери
15 апреля 

загорелся великий 
храм, шедевр 
готического 
искусства, 

свидетель истории 
и национальный 
символ Франции. 

Пожар нанес 
колоссальный 

ущерб 
знаменитому 

собору Парижской 
Богоматери. 

Следователи пришли к 
выводу, что пожар начал-
ся в центральной части 
крыши, рядом с основани-
ем шпиля. Причиной воз-
горания считают корот-
кое замыкание.

Отобрав 32 свиньи со 
скотобойни, исследователи 
спустя четыре часа после 

смерти животных подклю-
чили их извлеченный из 
черепа мозг к специальной 

системе, которая снабжа-
ла его синтетической кро-
вью, обогащая ткани кис-

лородом и доставляя к ним 
лекарства, предотвращаю-
щие гибель мозга. На таком 
«искусственном жизнеобе-
спечении» мозги провели 
еще шесть часов.

Исследователям удалось не 
только замедлить гибель кле-
ток мозга, но и восстановить 
работу кровеносных сосудов 
и даже некоторую его актив-
ность – ученые обнаружили 
сохранившие работоспособ-
ность синапсы.

Таким образом, резуль-
таты Сестана показали, что 
кислородное голодание при 
инсульте и травмах моз-
га не наносит мозгу такой 
ущерб, как считалось ранее. 
Дальнейшие исследования в 
этой области позволят мини-
мизировать последствия 
повреждений мозга, надеется 
ученый.

Усмиритель Эболы
В 1976 году Жан-Жак 

Муембе Танфум, молодой 
исследователь, оказавшись в 
Республике Конго, столкнулся 
с загадочным заболеванием: 
кровь больных не сворачива-
лась, а лечившие их медсестры 
вскоре умирали. Позже выяс-
нилось, что это был вирус 
Эбола.

Сейчас Муембе возглавляет 
программу Демократической 
Республики Конго по реаги-
рованию на вспышки Эболы, 
доносит до местных общин 
информацию об опасности 
вируса и необходимости про-
филактических мер. Благодаря 
деятельности ученого в регио-
нах страны появились вакцины 
и лекарства. Во время одной из 
вспышек эпидемии он рискнул 
прививать заболевших кровью 
выживших.

Несмотря на гибель 2200 
человек, такой подход в конеч-

ном итоге позволил спасать 
семь из восьми пациентов.

Позже на основе антител 
крови выживших команда 

Муембе разработала пре-
парат, способный вылечить 
90% заразившихся. Сейчас 
исследователи под его руко-

водством ищут животных – 
переносчиков вируса, чтобы 
понять, как болезнь переда-
ется между разными видами.

3 минуты 20 секунд 
и 10 тысяч лет

Физик из Калифорнийского университета Джон 
Мартинис возглавил в компании Google группу 
исследователей, которые в 2019 году заявили о 

создании самого мощного в мире квантового 
компьютера.

Ученые заявили, что процессор нового компьютера якобы 
выполнил за три минуты и 20 секунд расчеты, на которые само-
му мощному в настоящее время компьютеру Summit потребова-
лось бы 10 тысяч лет.

УТРАТЫ ГОДА

КАТАКЛИЗМЫ ГОДА

В середине ноября в 
Венеции произошло сильней-
шее с 1960-х годов наводне-
ние. Главная площадь Святого 
Марка ушла под воду более чем 
на метр, а прилегающий к ней 
одноименный собор затопило 
уже в четвертый за последние 
двадцать лет.

По расчетам ученых, Венеция 
может стать непригодной для 
жизни уже в 2028 году, а к 2100-
му – полностью затонуть вместе 
с уникальными палаццо и краси-
вейшими церквями. 

 Землетрясение в Албании
26 ноября в Албании произошло сильнейшее за последние 40 лет землетрясение магнитудой 6,4. 

В результате погибли 50 человек, в том числе невестка премьер-министра страны и ее ближайшие родственники. Всего 
ранения получили более 800 человек, десятки считаются пропавшими без вести.

Когда три года назад Шавкат 
Мирзиёев стал президентом 
Узбекистана, набрав «всего» 88 процен-
тов голосов избирателей, от него ждали 
хотя бы легкого ослабления гаек, кото-
рые уж слишком сильно затянул его 
предшественник Ислам Каримов. 

Но события, последовавшие в этой 
стране, превзошли самые смелые ожи-
дания его населения. 

В закрытых задворках Центральной 
Азии с крайне авторитарным режимом 
правления стали пробиваться «ростки 
цивилизованности», и к концу уходя-
щего года, когда в Узбекистане состо-
ялись парламентские выборы, избира-
тели успели позабыть о ежовых рука-
вицах, в которых их держали раньше.

Выборы поистине стали сенсаци-
ей, поскольку оказались самыми демо-

кратичными в истории независимости 
страны. Явка на них составила не при-
вычные для «диктатуры» 99,9 процен-
та, а немногим более 71 процента при 
общем количестве избирателей почти в 
19 миллионов. 

Наблюдателей было около 140 
тысяч, из них более 800 – междуна-
родных. А ОБСЕ на сей раз удосто-
ило Узбекистан полноценной мис-

сии. Наблюдатели отметили высокий 
уровень подготовки к голосованию и 
минимальное количество нарушений, 
не оказавших влияния на итоги.

А они таковы: кандидаты от 
Либерально-демократической пар-
тии получили в парламенте 43 ман-
дата из 150, Демократическая партия 
«Миллий тикланиш» («Национальное 
возрождение») – 35 мест, Народно-
демократическая партия – 18 манда-
тов, Социал-демократическая «Адолат» 
(«Справедливость») – 21 место, 
Экологическая партия – 11. 

Факт остается фактом – Мирзиёев 
дал людям вздохнуть, ведет выверен-
ную многовекторную внешнюю поли-
тику, проводит экономические и иные 
реформы, больше на деле, чем на сло-
вах, демонстрирует уважение к людям.

Во время молитвы…
ТЕРАКТЫ ГОДА

15 марта в Новой Зеландии произошли два последовательных 
теракта в мечетях города Крайстчерч во время пятничной молит-
вы. Нападавший транслировал всё происходившее в прямом эфи-
ре через соцсеть Facebook при помощи наголовной камеры GoPro.

В результате нападений 51 человек погиб, 49 получили  
ранения. Все жертвы были мусульманами. Террористом ока-
зался 28-летний Брентон Харрисон Тарант. Финальный суд, как 
ожидается, начнется в мае или июне 2020 года.

На Пасху на Шри-Ланке
21 и 22 апреля 2019 года произошла серия из девяти взрывов в 

трех католических церквях и четырех отелях в нескольких городах 
Шри-Ланки, включая деловую столицу Коломбо. В результате теракта 
погибли по меньшей мере 253 человека и около 500 получили ранения.

По крайней мере два взрыва были осуществлены террори-

стами-смертниками. Были задержаны 40 террористов, кото-
рые предположительно связаны с мусульманской организацией 
National Thowheeth Jama’ath и «Исламским государством», кото-
рое взяло на себя ответственность за атаки. Это первый со вре-
мен гражданской войны теракт.
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Яўген ДЗІЛІСАНДРАЎ: 
«Дапамог ёй зняць штаны, 

гляджу – дзіця ўжо 
на свет з’яўляецца…»

Лідскі таксіст распавёў “Народнай Волі”, як перад Новым годам 
прымаў у машыне роды ў пасажыркі.

42-гадовы Яўген працуе 
грузчыкам у адным з магазі-
наў раённага цэнтра, а ў 
вольны час падпрацоўвае ў 
службе таксі.

– У мяне каля 25 гадоў 
вадзіцельскага стажу, – кажа 
суразмоўца. – 28 снеж-
ня давялося выйсці ў нач-
ную змену. У палову пер-
шага ночы паступіў заказ 
з Бярозаўкі – гэта каля 30 
кіламетраў ад Ліды. У заказе 
значылася: “Бяроўка – Лідскі 
радзільны дом”.

Я яшчэ патэлефанаваў 
кліентцы, бо баяўся, што 
прыеду, а яе раней забярэ 
“хуткая”. Жанчына супа-
коіла: “У мяне не крытыч-
ная сітуацыя, таму спачат-
ку адвязём дачку да маёй 
мамы, а затым я ўжо паеду ў 
бальніцу”.

– Адным словам, для 
хуткіх родаў перадумоў не 
было…

– Відаць, на той момант 
яна адчувала сябе добра. 
Наогул, пакуль мы ехалі да 
Ліды, усё было спакойна, 
хаця жанчына цяжка дыха-
ла. У горадзе пасажырка мне 
яшчэ дала сваю банкаўскую 
картку, каб я зняў на аплату 
праезду 30 рублёў.

І ўжо калі пад’язджалі 
да неабходнага дома, жан-
чына закрычала: “Мамачкі, 
нараджаю!” Я кажу: “Трэба 

“хуткую” выклікаць”. – “Не 
паспеем!”

Падзеі разгортвалі-
ся досыць хутка, і ў мяне 
варыянтаў было няшмат. 
Давялося прымаць роды на 
заднім сядзенні. Дапамог ёй 
зняць штаны, гляджу – дзіця 
ўжо на свет з’яўляецца. Тут 
ужо і мне хацелася закры-
чаць: “Мамачкі!” І ў той жа 
час справай трэба было зай-
мацца, таму, памятаю, уве-
сь час нагадваў пасажырцы, 
каб яна тужылася.

Дзякуй Богу, усё прайшло 
без эксцэсаў. Нарадзілася 
дзяўчынка, я яе адразу заху-
таў у свой швэдар… Але 
пупавіну не абразаў, чака-
лі, калі “хуткая” прыедзе. 
Медыкі ўсё астатняе зрабілі.

– Колькі працягваліся 
роды?

– Для мяне ўсе гэтыя падзеі 
пранесліся як адно імгненне.

– Перад родамі паспелі 
патэлефанаваць у “хуткую” 
альбо паведаміць дыспет-
чару службы таксі пра 
экстрэмальную сітуацыю?

– Не паспеў, бо, калі жан-
чына сказала “Я ўжо нара-
джаю”, было не да гэтага. 
Дзейнічаць, як ужо казаў, 
трэба было аператыўна. Я, 
можа, і патэлефанаваў бы, 
калі б яна была ў спадніцы, 
але ж баяўся, што дзіця можа 
задыхнуцца ў джынсах.

– Проста неверагодная 
гісторыя пад Новы год!..

– Калі б хто такое раска-
заў, і сам не паверыў бы. Я 
так расчуліўся ў тую ноч, што, 
калі прыехаў дадому, яшчэ 
тэлефанаваў у радзільны дом, 
цікавіўся, як пачуваюць сябе 
маці і дзяўчынка. Сказалі, 
што ўсё ў норме. Я ж нават 
не ведаў ні імя пасажыркі, ні 
прозвішча. Даведаўся толькі, 
што ў 24-гадовай жанчыны 
гэта ўжо пятае дзіця.

– А ў вас колькі дзяцей?
– У мяне дзве дачкі – 4 і 

10 гадоў.
– Можа быць, прысут-

нічалі падчас родаў жонкі?
– Ды вы што! Калі б я 

ведаў, што ноччу патраплю ў 
такую сітуацыю, дык, напэў-
на, на працу не выйшаў бы. 
(Смяецца.)

– Але ж зараз вы ўжо 
чалавек у гэтай справе 
вопытны. Калі з жонкай 
заплануеце трэцяе дзіця, то 
зараз для вас папрысутні-
чаць падчас родаў, відаць, 
ужо не будзе праблемай…

– Хапіла і аднаго разу! У 
мяне суседка ў доме хутка бу-
дзе нараджаць, дык ужо жар-
туе: “Жэня, калі пачнуцца роды, 
то я, відаць, “хуткую” выклікаць 
не буду. Дапаможаш?..”

Алесь СІВЫ.
Фота: lidanews.by

Из долгов 
в дамки

Пасланне ад 
гродзенцаў – 
зубр і васілёк

Каля 160 гродзенцаў на 
адкрытай пляцоўцы выклалі 
сваімі аўтамабілямі сімвалы 
Беларусі – галаву зубра і 
васілёк, звярнуўшыся з пас-
ланнем да ўсяго народа: мы 
разам, і гэтым мы моцныя. З 
Новым, 2020, годам!

Выб ар с імв а лаў 
арганізатары патлумачылі 
наступным чынам: зубр 
адрозніваецца мудрас-
цю, разважлівасцю і 
справядлівасцю, ніколі 
не нападае першым. А 
васілёк служыць уваса-
бленнем беларускай куль-
туры і прыгажосці. І гэтыя 
сімвалы, паводле меркавання 
арганізатараў, агульныя для 
ўсіх беларусаў. 

Дарэчы, падобныя мера-
прыемствы з маштабнымі 
пасланнямі сярод гродзенскіх 
аўтамабілістаў становяцца 
традыцыяй. Раней жыхары 
горада ўжо выстройвалі свае 
машыны ў абрысы карты 
Беларусі.

Аляксей МІХАЛЁЎ.

Статистика 
«Яндекса»…

В конце декабря 
число поисковых 

запросов на кулинарную 
тематику увеличивается 

в три раза. 
Статистика «Яндекса» 

показала, что в новогоднюю 
ночь на столе очень многих 
белорусов будут следующие 
блюда:

селедка под шубой,
салат из курицы с 
ананасами,
салат «Цезарь»,
мясо по-французски,
салат «Мимоза»,
салат «Оливье»,
торт «Наполеон»,
салат с крабовыми 
палочками,
салат «Греческий»,
курица, запеченная в 
духовке.

А что будет на вашем 
столе, уважаемые читатели 
«Народной Воли»?

Перед тем как поднять 
первый тост, сверьтесь с этим 
списком.

РЭГІЁН НОВОЕ  ЛИЦО

– В вашей программе есть очень 
привлекательный пункт: заслужен-
ным художникам почтенного возрас-
та платить небольшие пенсии от сою-
за. Но откуда вы собираетесь брать 
средства на такие льготы?

– Всё зависит от эффективности 
работы наших унитарных предприятий 
– художественных комбинатов, а также 
галерей. Есть ощущение, что они всё 
больше и больше работают на себя, 
удаляются от союза. Думаю, их надо 
повернуть к художникам, напомнить, 
для чего они созданы.

– Думаете, получится? Они же 
будут сопротивляться!

– Будут. Вот Борисовский комбинат 
– сейчас он переживает сложное время, 
а надо, чтобы приносил союзу прибыль.

– Комбинат ведь полный банкрот!
– Верно. И прежним председателем 

союза даже предпринималась попытка 
его продать. Но я категорически против 
продажи. Это уникальное здание в цен-
тре Борисова, у которого есть история. 
Туда можно ходить как в музей, даже 
только для того, чтобы посмотреть на 
старинное оборудование печей для 
обжига – они трофейные, из Германии. 
Представьте, на некоторых механизмах 
стоят подшипники, которые до сих пор 
смазываются салом, – это же настоя-
щий артефакт!

– Артефакт, который лежит на 
вашем бюджете гирей: каждый месяц 
за него надо платить государству 
налог. Это же чемодан без ручки.

– Чтобы раскачать это предприятие, 
надо накопить первоначальный капи-
тал. А для этого цеха комбината надо 
срочно сдавать в аренду. И уже есть 
кое-какие договоренности на этот счет. 
Потому что действительно на сегод-
няшний день в Борисовском комбинате 
работает всего один художник. Это рас-
точительство. Там должна жизнь бур-
лить!

– Но силой туда вы людей не 
отправите…

– Привлечем работой, заказами. 
Нужен эффективный менеджер, кото-
рый стал бы искать – и находить! – 
заказы для комбината. Ведь строятся 
же в столице новые гостиницы, откры-
ваются новые рестораны, всем им 
требуется красивый интерьер: напри-
мер, напольные вазы, гобелены, панно, 
люстры. Они будут производиться на 
комбинате и приносить доход союзу, а 
значит, и его членам.

– Ну, будем надеяться на чудо. 
Кстати, одно достижение уже есть 
на вашем счету: снижение ставки 
земельного налога на скульптурные 
мастерские, которые стоят в Минске 
по улице Гая. Да, это существенное 
снижение финансовой нагрузки для 
десятков членов союза.

– Переподписывая договор, гори-
сполком пару лет назад поднял налог 
на землю, в результате чего мастерские 
у скульпторов получилось на 100–150 
долларов дороже. А они и так недеше-
вые, особенно в зимнее время. Мы с 
экономистом и юристом подготовили 
документацию и поехали на совеща-
ние в Министерство культуры. Причем 
мои коллеги в один голос утверждали, 
что изменить ситуацию нереально, что 
едем мы зря. Но чудо произошло: после 
переговоров министерства с гориспол-
комом город снизил нам коэффициент 
с 2,5 до 1. Это случилось еще год назад.

– Слышала, что вас уговаривали 
баллотироваться на пост председате-
ля, вы долго отказывались. Почему?

– Не было у меня амбиций. Бывший 
председатель Рыгор Ситница дважды 
спрашивал о моем решении, я отвечал: 
«Нет!» Для меня самое ценное – это мое 
творческое время. Но пришлось насту-
пить себе на горло, потому что очень 
много людей просили: вся монумен-
тальная секция проголосовала за меня, 
а это мои ближайшие соратники. Иначе 
не пошел бы. К слову, я благодарен 
Рыгору Семеновичу Ситнице, он много 
сделал для союза, для его атмосферы.

– Но, говорят, на съезде его как раз 
резко критиковали. Вы благодарны, а 
люди недовольны…

– Думаю, это говорила в людях в 
какой-то мере усталость. В общей слож-
ности Ситница работал в союзе двенад-
цать лет: сначала замом, потом пред-
седателем. Слишком долго для сегод-
няшнего мобильного времени. Хочется 
видеть принципиально новую команду.

– Союз владеет огромным количе-
ством картин, которые при советской 
власти более полувека покупались у 
художников. Теперь ценности хранят-
ся у вас в запасниках. Может быть, 
стоило делать выставки произведений 
из ваших богатейших фондов?

– Делали и будем делать снова. Но 
сначала коллекцию надо оцифровать, 
выпустить электронный и «живой» 
каталоги. И экспонировать. Планирую, 
что наш фонд со временем станет 
отдельной структурой на самоокупае-
мости. Для выставок хорошо бы снять в 
аренду старое здание завода или швей-
ной фабрики.

– А Дворца искусства мало?
– Хотелось бы иметь постоянную 

экспозицию на несколько этажей. А 
дворец – для временных экспозиций.

– Но, согласитесь, очередей туда 
не будет – это же не всемирно извест-
ная Третьяковка. Как же этот проект 
будет себя окупать?

– Надо грамотно выстроить менед-
жмент.

– Кто бы спорил… А вас вообще 
устраивает работа Дворца искусства?

– В последнее время там прошло 
немало реформ, отремонтировано 
много площадей. Поменялось соот-
ношение между художественными и 
коммерческими выставками, теперь 
это 60 на 40 процентов. Меда стало 

меньше. Хотя многие по-прежнему 
критикуют нас за «Осенний салон» с 
«Белгазпромбанком».

– Но банк платит вам аренду?
– Да! И лучше «Салон», чем выстав-

ка-продажа шуб. Да, «Салон» – проект 
коммерческий. Но у нас на сегодняшний 
день это единственная выставка-прода-
жа, где у художников есть возможность 
оценить свои картины. «Салон» помо-
гает создать в стране художественный 
рынок.

– Как вы думаете, за какие черты 
характера вас выбрали председате-
лем?

– Я человек неконфликтный.
– Но неконфликтный человек вряд 

ли сможет провести реформы. Или 
все-таки придется кому-то наступить 
на хвост, кому-то на горло.

– Я неконфликтный, но отстоять 
позицию союза умею. Держу удар.

– Вы один из немногих худож-
ников, кто в свое время оформлял 
Дворец Независимости. Как вы полу-
чили этот престижный заказ?

– Был конкурс. Мы с товарища-
ми выиграли – я был не один. Точно 
так же, как сейчас мы, команда из 18 
человек, выиграли тендер на создание 
экспозиции в новом Историческом 
музее (здание пока на стадии согла-
сования проектной документации). 
Идея – реки Беларуси. Их у нас 20.800, 
суммарная протяженность более 90 
тысяч километров! В музее реки будут 
светодиодные, они должны пронзать 
помещения по полу через все эта-
жи, через все эпохи: от первобытного 
общества до современности. И нако-
нец голубые артерии приведут посе-
тителя в большой зал на последнем 
этаже под цветок папоротника. Пусть 
каждый белорус увидит, как он цве-
тет, и пусть каждому белорусу будет 
счастье! В этом проекте – пять с поло-
виной тысяч метров экспозиционных 
площадей, так что работа для худо-
жественного комбината есть огром-
ная. Если получится реализовать, это 
будет нечто уникальное – там и муль-
тимедиа, и декор стен… Кстати, архи-
тектор нового здания исторического 
музея – Олег Арсентьевич Воробьев.

– Думаете, у вас будет время на 
собственные проекты?

– Обязательно! Я же не в ЖЭСе стал 
председателем, а в творческом союзе.

Елена МОЛОЧКО.

в дамки

Ці трэба беларускім алімпійцам на Алімпіядзе 
выступаць сумесна з расійскімі?

Так, Глеба Отчика можно действительно 
назвать новым лицом 2019 года. Его только 
что избрали председателем Белорусского 

союза художников. В среде коллег он 
считается человеком свежих взглядов. 

Как лидер БСХ он заявил, что сделает упор 
на экономику – ведь уходящий год 

общественная организация закончила 
с убытком. Но каким именно 

образом творческий союз будет 
выбираться из долгов?

СІТУАЦЫЯ

ЧТО НА ВАШЕМ 
СТОЛЕ?

Падчас інтэрв’ю галоўнаму рэдактару 
радыёстанцыі “Эхо Москвы” Аляксею 
Венядзіктаву беларускі кіраўнік не 
выключыў верагоднасць сумеснага 
ўдзелу беларускіх і расійскіх атлетаў у 
Алімпійскіх гульнях у Токіа.

“Гэта трэба садзіцца і дамаўляцца, – 
сказаў Аляксандр Лукашэнка. – Калі гэта 
не насуперак Алімпійскай хартыі (думаю, 
не супярэчыць), калі нашы федэрацыі 
дамовяцца, чаму не? Гэта будзе цікавая, 
паспяховая старонка нашых адносін па 
вельмі балючым пытанні.

Мы родныя, таму я гэтага не выклю-
чаю. Калі гэта актуальна для расіян, калі 
гэта будзе прымальна і нічога мы не пару-
шаем, то чаму б не? Гэта будзе нават 
прыгожая старонка”.

А што пра такую ініцыятыву думаюць 
беларускія спартсмены і трэнеры?

Сяргей СМАЛЬ, барэц, 
сярэбраны прызёр 

Алімпіяды-1992, заслужаны 
трэнер Беларусі:

– Я наогул не разумею, як, напрыклад, 
у нашым відзе спорту сёння можна 
выступаць аб’яднанай камандай з Расіяй. 
Заявіць расіян у тыя вагавыя катэгорыі, 
дзе ў нас няма ліцэнзій? Альбо свае ліцэнзіі 
аддаць, каб толькі расіянам дагадзіць? 
Як такое наогул магчыма рэалізаваць? І 

ўвогуле, у нас што, ужо краіны аб’ядналіся, 
ці мы па-ранейшаму працягваем заставацца 
незалежнай дзяржавай?

Тут пытанняў больш, чым адказаў, але 
для мяне відавочна адно: калі гэты праект 
рэалізуецца, то беларускіх спартсменаў у 
многіх відах спорту проста знішчаць.

Дар’я НАВУМАВА, 
цяжкаатлетка, сярэбраны 
прызёр Алімпіяды-2016:

– Справа ў тым, што зборная Беларусі 
па цяжкай атлетыцы таксама знаходзіцца 
пад штрафнымі санкцыямі, а таму на 
Гульні ў Токіа далі ўсяго дзве ліцэнзіі 
– адну жаночую і адну мужчынскую. 
Уяўляеце, якая канкурэнцыя ўнутры 
каманды за тое, каб атрымаць гэтую 
самую адзіную пуцёўку на Алімпіяду! Тут 
і без расіян прэтэндэнтаў хапае.

Што тычыцца магчымасці 
выступлення на Гульнях агульнай 
камандай, дык асабіста мне сітуацыя 
падаецца двухбаковай. З аднаго боку, 
нядрэнна было б дапамагчы спартсменам 
з суседняй краіны, а з іншага – і нашым 
атлетам у пэўнай ступені крыўдна. 
Людзі чатыры гады рыхтаваліся да 
Алімпіяды і раптам аказваецца, што 
тваё месца будзе займаць спартсмен з 
іншай краіны. Да таго ж, наколькі мне 
вядома, “чыстым” расійскім алімпійцам 

не забаронена выступаць на Алімпіядзе 
пад нейтральным сцягам.

Андрэй КРАЎЧАНКА, 
дзесяціборац, сярэбраны 
прызёр Алімпіяды-2008:

– Тэарэтычна гэта магчыма, і асабіста 
я не маю нічога супраць таго, каб 
была агульная каманда. Раней жа, калі 
існаваў Савецкі Саюз, многія рэспублікі 
выступалі пад агульным сцягам.

Таму я выступаю за здаровую 
канкурэнцыю і супраць таго, каб на 
Гульнях былі турысты. Калі ты не можаш 
расіяніна абыграць, то навошта ты наогул 
едзеш на Алімпіяду? Ты ж едзеш за 
вынікам, а не на прагулку.

Зразумела, што ў такім выпадку ў 
беларусаў будзе менш ліцэнзій, але, як ужо 
казаў, на Алімпійскіх гульнях павінны быць 
мацнейшыя. Гэта, можа быць, і штуршок 
дало б развіццю беларускага спорту.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.
P.S. Пераважная большасць удзельнікаў 

апытання pressball.by выказаліся супраць 
выступлення расійскіх спартсменаў на 
Алімпіядзе ў Токіа ў складзе беларускай 
дэлегацыі.

За варыянт адказу “Гэта выключана” 
прагаласавалі 75,2% рэспандэнтаў. 15,5% 
выступілі “за”, 9,3% прапаноўваюць паду-
маць.

СПАСИБО!

Албания отменила визы для белорусов 
Подписано соглашение о взаимной отмене виз.

После того как соглашение вступит в 
силу, граждане Беларуси и Албании смогут 
въезжать, проезжать транзитом и оставать-
ся в странах без виз на срок до 30 дней.

Напомним: последние годы Албания 
вводила безвизовый режим для белору-
сов на время туристического сезона – с 
мая по ноябрь. В остальное время граж-

данам нашей страны было необходимо 
оформлять визу в Посольстве Албании 
в Москве. Консульский сбор составлял 
50−100 евро в зависимости от типа визы.
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ГОД МАЛОЙ РАДЗІМЫ: АСАБІСТАЕ

(Заканчэнне. Пачатак у № 102.)

4. Родны кут
І па сёння ў сталіцы,
з якой звязаны лёсам,
мне Патапаўка сніцца,
мая родная вёска.

Пры ўездзе ў маю род-
ную вёску, у нейкай сотні 
метраў ад чыгуначнага пераез-
ду, над асфальтавым шляхам 
да нядаўняга часу правісалі 
нацягнутыя на яшчэ ў савецкі 
час зробленыя ў выгляд-
зе стылізаваных жытнёвых 
каласкоў дзевяць выпілаваных 
драўляных літар, якія складалі 
слова ПАТАПАЎКА.

Неяк, праводзячы мяне з 
дому да цягніка на Мінск, бацька 
кіўнуў: “Мая работа”. І не без 
гонару дадаў: “Па тры рублі за 
кожную заплацілі…” На той час, 
калі ён атрымліваў у саўгаснай 
сталярцы ў месяц 60 рублёў, а 
бохан хлеба каштаваў 14 капе-
ек, гэта і сапраўды былі нема-
лыя грошы. Хоць наўрад ці імі 
вымяраўся бацькаў гонар.

Адкуль паходзіць назва 
“Патапаўка”, я дакладна не 
ведаю. Але кажуць, даўно, калі 
на месцы сённяшняй вёскі былі 
адно што зацямрэчаныя лясы 
ды непраходныя балоты, сюды 
ўцяклі, ратуючыся ад злосна-
га пана, браты Яўсей і Патап. 
Шукаючы месца пад будучае 
паселішча, разышліся. Колькі 
яны так блукалі паасобку, невя-
дома, аднак калі Яўсей урэшце 
ўзбіўся на больш-менш пры-
годны пагорачак, то адразу ж, 
як і дамаўляліся, пачаў клікаць 
брата: “Патапка-а-а, Патапка-
а-а!..” І хоць рэха далёка ўшыркі 
разносіла Яўсееў голас, брат так 
і не адгукнуўся. Згінуў, мусіць, 
недзе ў ненаеднай багне. І 
пасяліўся Яўсей сярод лясоў і 
балот адзін. А неўзабаве і яшчэ 
сёй-той прыбіўся да ягонага 
будана. Так і з’явілася людское 
паселішча, названае ў гонар 
Яўсеевага брата Патапкі, якое 
стала потым Патапаўкай.

Быль гэта ці легенда, не 
ведаю. Можа, калі хто з маіх 
больш настырных землякоў 
і дакапаецца да існых каранёў 

назвы? Хацелася б, калі ў самога 
рукі не даходзяць…

А так мая вёска нічым 
адметным не вылучаецца, хіба 
што вялікая. Яе вуліцы і завулкі 
разбягаюцца ад цэнтра, дзе 
могілкі, нібыта галіны і галінкі 
ад вялікага дрэва. Мусіць, каб 
узняцца ўгару на верталёце – 
менавіта так бы яно і ўбачылася. 
“Ствол” жа гэтага “дрэва” лёг 
узбоч чыгункі (ці, хутчэй, яна 
каля яго). Далёка расцягнулася 
мая Патапаўка – то ж электрыч-
ка аж два прыпынкі робіць у 
вёсцы! Працяглы час яны так 
і называліся: “Патапаўка-1” 
і “Патапаўка-2”. Для сваіх, 
безумоўна, усё зразумела, а пры-
езджыя зазвычай блыталіся, з 
якога боку лічыць: ад Гомеля ці ад 
Жлобіна? Вось і перайменавалі 
“другую” Патапаўку ў Качанава.

Унук некалі запытаўся: 
– Дзед, у нашай вёсцы элек-

трычка два разы спыняецца? 
– Два, – адказаў я. 
– А ў Буда-Кашалёве? 
– Адзін. 
– Дык чаму тады райцэнтр 

у Буда-Кашалёве, а не ў нашай 

вёсцы? – ніяк не мог зразумець 
такой “несправядлівасці” ўнук.

А і насамрэч: чаму?
 Зрэшты, гісторыя нашай 

вёскі, вядома ж, сягае ў паза-
рэвалюцыйны час: у 1880 годзе 
яна налічвала 82 двары і мела 
689 жыхароў, аднак часцей 
усё ж згадваюцца падзеі пасля 
1917 года. Шмат перажыла мая 
Патапаўка: прайшла і праз рас-
кулачванне, і праз сталіншчыну, і 
праз Айчынную вайну. Бацькавы 
ўспаміны пра апошнюю вайну 
(а калі тая пачалася, яму ішоў 
трынаццаты год) у памяці заселі 
найбольш учэпіста.

Пра яе нагадвае і помнік 
воіну-вызваліцелю каля было-
га сельскага клуба. Дарэчы, 
калі ішло наступленне, у баі, 
што разгарнуўся ў нашых 
мясцінах, палеглі 634 воіны. 
Ды і сама Патапаўка ахвярава-
ла на алтар агульнай Перамогі 
470 жыхароў. Уяўляеце: калі б 
памяць кожнага з гэтых 1104 
загінуўшых салдат і афіцэраў 
ушанаваць хвілінай маўчання, 
мы замоўклі б на васямнаццаць 
з паловай гадзін!..

5. Тут маё натхненне
На радзіму!
На радзіму!
Гэты кліч, як з даўніны,
кліча да яе, адзінай,
думкі, 
мары, 
згадкі, 
сны.

 
Я ніколі не цураюся 

запрашэнняў на мерапрыем-
ствы, якія ладзяцца ў раёне, 
адгукаюся на просьбы дапа-
магчы ў нечым. На мае сло-
вы напісаны гімн мясцовага 
аграрна-тэхнічнага каледжа, 
адпаведны вершаваны тэкст 
перадаў і ў родную школу. 
Бываючы ж у роднай вёсцы, 
абавязкова завітваю ў цэн-
тральную раённую бібліятэку, 
дару свае новыя кнігі, сустра-
каюся з чытачамі, зазіраю ў 
рэдакцыю раённай газеты 
“Авангард”, якую выпісваю 
ў Мінск і для якой рыхтую 
матэрыялы пра землякоў, 
што пражываюць у сталіцы, 

цікаўлюся літарат урнымі 
талентамі Будакашалёўшчыны. 
З унукам Мікітам, калі ён 
быў школьнікам, неаднаразо-
ва прайшліся па ўсіх вуліцах і 
завулках роднай вёскі. Не мінулі 
і школы, якая, па сутнасці, дала 
мне пуцёўку ў літаратуру І ўсё 
ж я яшчэ ў вялікім даўгу перад 
сваёй малой радзімай, перад 
землякамі. 

І часам сумна, што пусцее 
вёска, шмат якія хаты служаць 
пераважна лецішчамі для дзяцей 
памерлых вяскоўцаў. Асабліва 
гэта заўважна зімой: уначы 
выпадзе снег, і калі раніцой не 
бачыш расчышчаных дарожак-
сцежак ці слядоў да асобных хат 
– так і лічы, што яны не жылыя.

А мая Патапаўка – як бус-
лянка, якую я некалі пакінуў, каб 
штораз вяртацца сюды (цяпер, 
пенсіянеру, мне гэта зрабіць 
нашмат лягчэй, чым было, калі 
працаваў). Вяртацца і чэрпаць 
жыццядайную сілу і спакон-
вечнае натхненне для будучых 
твораў. 

Анатоль ЗЭКАЎ, пісьменнік.

Патапаўка – мая буслянка(Навагодняя шаткаванка)

Сюрпрыз
Жыццё ішло па завядзёнцы,
Руцінны маючы абрыс.
Каб разнастаіць трохі, жонцы
Мужык рашыў зрабіць сюрпрыз,
Бо рэдка ў іх бывалі святы.
Жывінку сапраўды прыўнёс:
Пад Новы год прыйшоў дахаты
Апрануты як Дзед Мароз.
Як жонка дзверы расчыніла,
Ён жарсна прытуліў к сцяне,
Абняў яе, сказаўшы міла:
– О, ты багіня для мяне!
Адразу ж жонка разамлела,
Расчырванелася, як мак,
Сама да Дзеда горне цела,
Відно, што ёй любошчы ўсмак.
Яны пасунуліся к ложку,
Цалуючыся на хаду.
Адзенне ён здымаў патрошку,
Адкінуў вусы, бараду,
Перш чым пакласці жонку ў ложак
І падарыць ёй секс круты.
А жонка ўсклікнула:
– О, божа!
Дык гэта ты?!

Чаму не ўсё прывёз
– Ты чаму гарэлкі, Дзед Мароз,
Толькі дзесяць пляшак нам прывёз?
Мы ж прасілі болей удвая.
– Дабіраўся доўга. Мёрз жа я…

А пісьмы 
даходзяць…
Навіна: тры Дзяды Марозы
(А з іх ніводзін не цвярозы),
Сустрэўшы дэпутата ў парку,
Насоўгалі яму па карку.
Дык вывад просіцца кароткі: 
Бадай, даходзяць пісьмы ўсё-ткі…

Нарэшце паверыў…
Пражыў ён нямала і думаў цвяроза.
Меў дзетак дарослых і нават унукаў.
Не верыў, канешне, у Дзеда Мароза,
Пакуль яго з жонкай сваёй не 
застукаў.

Тры чужыя жаданні 
Быў стол у Новы год,
Як кажуць, панскім,
Таму карпаратыў
Гудзеў да рання.
Змяшала маладзіца
Спірт з шампанскім 
І выканала
Тры чужых жаданні…

Не сняжынка, 
а сумёт
Марына ўжо амаль пенсіянерка.
І тым не менш яна на Новы год
Адзелася Сняжынкай.
У люстэрка 
Зірнула і разгледзела сумёт!

Падарунак
Не ляжыцца ў ложку мужыку.
Жонцы на сцягно паклаў руку…
– Не чапай, – сказала, – абармот!
Гэта для цябе на Новы год.

Праводзіны старога 
Новага года 
Размову завялі сябры:
– Ну што, правёў ты год стары?
– Правёў… Аднак здароўю цяжка:
Ён тры разы вяртаўся з пляшкай…

     Наш подарок

5 ПРОДУКТОВ, 
которые можно есть на ночь и при этом худеть

БУДЬТЕ ЗДОРОВЫ!

Для успешного похудения 
важно, чтобы в продуктах, упо-
требляемых на ночь, не содер-
жались рафинированные углево-
ды и крахмалы, а также не было 
много сахара. Существует как 
минимум пять продуктов, кото-
рые соответствуют данному тре-
бованию. Белок, употребляемый 
за полчаса до сна, может спо-
собствовать активизации мета-
болических процессов и помо-
гает таким образом похудеть. 
Продукты, которые содержат 
много белка и при этом не вызо-
вут проблем с пищеварением, – 
это творог, сыр моцарелла, яйца, 
орехи, тофу.

Творог
В твороге не только много 

белка, он также богат кальцием, 
от недостатка которого особенно 

сильно страдают женщины во вре-
мя менопаузы. На этом этапе жиз-
ни кальций буквально вымывает-
ся из их костей, суставов и зубов, 
делая их склонными к поврежде-
нию.

Что важно: творог должен 
быть не обезжиренным, чтобы 
кальций усваивался. Кроме того, 
молочный жир в определенной 
мере необходим для поддержания 
функций сосудов и сердца.

Орехи:
 миндаль и грецкие
Практически все виды орехов 

отличаются высоким содержани-
ем белка, но в грецких орехах и 
миндале его концентрация осо-
бенно существенна. Горсть оре-
хов на ночь – это очень хороший 
способ не страдать от позывов 
голода, иметь стройную фигуру 

и крепкий иммунитет. В оре-
хах много витамина Е, магния 
и селена – веществ, которые в 
таком комплексе эффективно 
оздоровляют сердце.

Моцарелла
Этот сыр очень низкокалорий-

ный и почти не содержит углево-
дов. При этом в моцарелле содер-
жится много витамина D. Недавно 
Европейское общество эндокрино-
логов сделало заявление о том, что 
достаточная концентрация этого 
витамина в организме способству-
ет похудению, в то время как недо-
статок приводит к ожирению.

Куриные яйца
Богатые белком, витамином D, 

а также многими другими полез-
ными витаминами и микроэле-

ментами вареные яйца идеально 
подходят не только для завтра-
ка – их без опасений можно есть 
и в позднее время. Этот продукт 
незаменим в деле похудения. Яйца 
содержат в себе 60% от необхо-
димой человеку суточной дозы 
селена, 32% – витамина А и почти 
15% – железа. По данным, опу-
бликованным в журнале «BMC 
Medicine», употребление яиц осо-
бенно эффективно для избавления 
от жира на животе.

Тофу
150 граммов тофу дают целых 

11 граммов белка, усвоение кото-
рого ускоряет сжигание жира. При 
этом тофу – богатейший источник 
кальция, магния и железа, крайне 
важных для поддержания здоро-
вья микроэлементов.

(Из европейских источников.)

СОКРОВЕННОЕ

…На Новый год внучка сде-
лала нам подарок. Закончила чет-
верть без «пятерок». У предста-
вителей «олд скул» такое событие 
вызвало бы скорее сочувствие. 
Современные родители поймут, 
но для многих это отнюдь не 
достижение.

А у нас праздник! Думаю, дале-
ко не все родители и прочие род-
ственники 11-летних детей могут 
похвастаться, что ребенок принес 
им столько счастливых моментов, 
сколько наша Злата – нам.

Если уж совсем точно, то Злата 
– внучка моей подруги Тани, с 
которой мы с четырех лет жили в 
одном подъезде. Это не соседство, 
а родство. Когда она родила пер-
вую девочку, Наташу, – это была 
«наша первая дочка». А Злата 
стала «нашей первой внучкой». 
Однажды мой сын, разговаривая 
по телефону, на вопрос, кто там 
так веселится, как само собой раз-
умеющееся обронил: «А, это наша 
внучка…»

Родилась Златочка махонь-

кая – 2 килограмма 350 граммов, 
49 сантиметров. Оно и понятно, 
говорили мы, отгоняя даже тень 
неприятных вопросов: Наташа 
сама маленькая-худенькая, боль-
шую часть веса составляют глаза 
на пол-лица. Но когда ее выписа-
ли, а малышка осталась в больни-
це, мы заволновались. Наташа на 
вопросы отвечала безжизненным 
тусклым голосом, не вдаваясь в 
подробности: «Да, еще в больни-
це... Не знаю сколько… Ну так… 
маленькая… Говорят: нет рефлек-
сов…» Глаза стали еще больше, 
вокруг них легли тени – вся полу-
прозрачный сосуд, наполненный 
тревогой.

(Это уже потом мы узнали, что 
врачи собирались рекомендовать 
родителям отказаться от девоч-
ки: мол, ребенок бесперспектив-
ный, сомнительно, что будет сам 
дышать и есть, вы еще молодые, 
родите здорового…)

Злату перевели в инфекцион-
ное отделение. Находиться с ней 
постоянно было нельзя, Наташа 
ездила по нескольку раз в день, 
чтобы покормить малышку, 
побыть хоть немножко рядом…

Выписали девочку в 2,5 меся-
ца. Была она как солнечный зай-
чик: бледненькая, как будто свети-
лась изнутри, губки бесцветные, 
золотые волосенки росли строго 
вверх этаким казачьим «осэлед-
цем». И очень острый, вниматель-
ный взгляд голубых глазенок…

А дальше… Дисплазия обоих 
тазобедренных суставов, гипс… В 

год – больница: вытяжение. Это 
зрелище не для слабонервных: 
малыш лежит на спинке, а нож-
ки его вертикально привязаны к 
полукруглой дуге. И так на про-
тяжении месяца. Все это время 
Наташа спала, свернувшись кала-
чиком на оставшейся части этой 
же кровати (вот когда кстати ока-
залось ее субтильное телосложе-
ние).

Сколиоз очень серьезной сте-
пени не позволял как следует 
развиваться мышцам спины. К 
году малышка вроде уже начала 
пытаться сесть, но после месяца 
на вытяжении мышцы атрофиро-
вались… Родители не сдавались 
– массажи, укрепляющие проце-
дуры… К году и трем месяцам 
Злата стала пытаться сама сесть. 
Какая это была мука и радость 
одновременно – наблюдать за ее 
попытками! Я иногда не выдержи-
вала, кидалась к ней, но Наташа 
останавливала меня железным 
тоном: «Не надо! Пусть сама!»

Села. И встала. И сама пошла. 
Да, не в «нормативные сроки». Но 
это было такое счастье! Каждое 
достижение, которое родители 
обычных детей иногда даже не 
замечают или воспринимают как 
само собой разумеющееся, – побе-
да, огромная радость.

Я как-то сказала: видимо, выс-
шие силы решили создать совер-
шенного человека, поэтому испы-
тывают Злату на прочность.

Операция на тазобедренном 
суставе, потом 9 месяцев в гипсо-

вых штанах.
Только к 5 годам наконец-

то была установлена причина ее 
необычности – генетическое забо-
левание. Оно объясняло и про-
блемы с опорно-двигательным 
аппаратом, в том числе и сколиоз, 
и некоторые физические прояв-
ления, и плохое зрение, и осо-
бенности развития. Когда врачи 
расписали родителям возмож-
ные последствия, Наташа сказа-
ла: «Они просто не знают, с кем 
имеют дело!» Недаром же завот-
делением, в котором лежала Злата 
после рождения, через несколько 
лет сказала родителям: «У меня 
сейчас лежит ребеночек, похожий 
на Злату. Три года назад я сказала 
бы: «Ничего не получится». Но 
теперь – нет, буду бороться до 
победы!»

Врачи сомневались в том, что 
девочка сможет учиться в обще-
образовательной школе. У роди-
телей не было никаких сомнений.

Вот кто заслуживает посто-
янного восхищения! Ну какие 
еще оптимисты решатся ехать с 
неходячим ребенком на машине 
в Санкт-Петербург, в Вильнюс, 
через пол-Европы в Бельгию 
и обратно? Мы ловили на вай-
бере фотографии: вот они на 
Дворцовой площади, вот – воз-
ле вильнюсской ратуши, вот – на 
фоне бельгийских, французских, 
германских, польских достопри-
мечательностей. Злата в коляске 
или на руках, потом уже на своих 
ножках…

Три раза в неделю занятия 
ЛФК («Мамочка, скорее: я хочу 
прийти первая и положить коврик 
на мое любимое место»), три раза 
в неделю бассейн (видели бы вы, 
как плавает наша золотая рыбка!), 
занятия английским, курсы про-
граммирования, которые сотруд-
ники ЕПАМ организовали для 
детей-инвалидов (кстати, занима-
ются там чуть ли не 500 человек. 
Снимаю шляпу!).

«Мне надо хорошо учить мате-
матику – я же буду программи-
стом…» Во второй четверти по 
математике 6 вместо 5. А «пятер-
ку» по «Человеку и миру» испра-
вила на 7. Еще полгода – и Злата 
окончит начальную школу.

Кто-то снисходительно скри-
вится: подумаешь, вот если бы 
«девятки» и «десятки»!.. Но если 
сравнивать сегодняшнюю Злату 
не с успешными ровесниками, а с 
ней же самой год, три, пять назад, 
то она – настоящий победитель 
и прошла гораздо больший путь, 
чем самые записные отличники и 
юные гении.

Подарок нам – не только 
на Новый год – эта удивитель-
ная девочка. Маленький чело-
век утверждает свое право жить, 
получает от жизни удовольствие 
и приносит его другим.

Моя подруга, бабушка Златы, 
однажды сказала: «Наташе очень 
повезло с ребенком!» Многие не 
понимают. А я с ней согласна 
целиком и полностью.

Александра ЛОБЗОВА.
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К А Л Е Й Д А С К О П

ИЗ НАШИХ!

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае 
права ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не 
ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не 
аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена 
Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 
са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  «Беларускі Дом 
друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 79. Падпiса на ў друк 30.12.2019 у 17.00. 
Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 007 экз. За каз № 4140.

63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com 
http://www.nv-online.info 

Заснавальнік, выдавец і галоўны рэдактар
Іосіф Паўлавіч СЯРЭДЗІЧ

Алена СВИРИДОВА:
«Границ для меня не существует»

Алена Свиридова не выступала в Минске уже пять лет. Хотя все так же поет, у нее так же много концертов, да и в родном Минске бывает – здесь живет мама. 
В декабре концерт наконец состоялся на филармонической сцене: теплая, живая акустическая программа, публика не жалела аплодисментов. У Алены и песни есть 

новые, и книги, да и вообще событий в жизни хватает. Об этом любит посудачить желтая пресса, так же как и о секретах красоты и молодости. 
Мы и об этом с Аленой Свиридовой поговорили.

«Можна на лыжах у Букавелі пакатацца, 
а нехта захоча ў В’етнаме на моры пагрэцца…»

Эксперт у вобласці турызму Лілія КОБЗІК распавяла “Народнай Волі”, дзе беларусы адпачываюць зімой.

З Новым годам!

Па гарызанталі: 1.“Дзед Мароз // Чырвоны нос, 
// … дзеткам нёс” – з верша У.Мацвеенкі “Следапыт”. 
5.“Пасівела … і, як бубен, гудзе, // І па снезе сумуе, // 
Сумуе па снезе” – з верша С.Грахоўскага “Сум па снезе”. 
9.Вельмі ранні час. 10.Леў … – вялікі рускі пісьменнік, 
які, паводле ўсходнеазіяцкага календара, нарадзіўся ў год 
Пацука. У гэты год нарадзіліся таксама В.Шэкспір, Ж.Верн, 
А.Моцарт, П.Чайкоўскі, Дж.Вашынгтон, Р.Ніксан, Дж.Буш, 
Г.Бураўкін, А.Вольскі, В.Быкаў, М.Танк; год Сярэбранага 
(Белага) Пацука пачынаецца з 25 студзеня. 11.Дзядо … 
– імя Дзеда Мароза ў Балгарыі; у ЗША і Англіі гэта Санта-
Клаўс, у Малдове – Мош Крэчун, у Татарстане – Кыш 
Бабай, у Беларусі – Зюзя Паазерскі. 12.Тое, што і мяцеліца, 
завея. 13.Спосаб бегу каня. 15.“Засняжыў сняжок сця-
жынку, // Нельга … перайсці” – з верша П.Броўкі “Снег. 
Сняжынкі, як пушынкі”. 16.“Са Снягуркай Дзед Мароз 
// Школы ўсе аб’ехалі, // Раздарылі цэлы … // Забавак 
з пацехамі” – з верша В.Зуёнка “З новымі пяцёркамі!”. 
17.Беражы … у люты мароз (прык.). 20.Не пужай, …, вясна 
прыйдзе (прык.). 21.Замкнёная крывая лінія. 22.Утварэнне 
суцэльнага ледзянога покрыва на рацэ, возеры. 27.“Пацук 
– першы … ад мышы да дыназаўра” (В.Кротаў). 28.“Хай 
Мароз, сівы …, // Зазірне ў кожны дом, // Хай татуля і 
матуля // Накрываюць дзеткам стол” – з карагоднай песні. 
29.Снегу навее – хлеба прыбудзе, … разальецца – сена 
набярэцца (прык.). 30.“Мы песняю шчаслівай // Вітаем 
Новы год! // І зайчыкі, і … , // Ідзіце ў карагод!” – з 
верша Ул.Карызны “Навагодняя песенька”. 31.Вапняковае 
ўтварэнне на дне пячор.

Па вертыкалі: 2.Для мядзведзя зіма – … ноч (прык.). 
3. …-стыль – цяга да моды мінулых гадоў. 4. … , Чэпіга, 
Матавіла – адна з народных назваў сузор’я Арыёна, 
па якім некалі зімою альбо восенню вызначалі час. 
5.“Ёлку везлі нам на свята // Белы … і жаўна” – з верша 
С.Сакалова-Воюша “Ёлка”. 6.Музычны інструмент, сімвал 
паэзіі. 7.Каштоўны камень – талісман 2020 года; такая 
назва і ў дрэва, якое ў Грэцыі выкарыстоўваецца як каляд-
нае. З кветак талісманам 2020 года з’яўляецца лілія. 8. … 
дзяўбе ў сцяну – мяцеліца будзе (прыкм.). 14.“З Новым 
годам, браты-крывічане! // З Новым годам, … мая!” – з 
верша А.Салаўя “З Новым годам!”. 15.“На новае лета // 
Радзі, Божа, жыта. // Жыта, … , // Усякая пашніца!” – 
пажаданне калядоўшчыкаў гаспадару хаты. 18.На Каляды 
… рады – хлопцы семак прынясуць (прык.). 19.Зімні 
від спорту. 22.“Ой, ладачкі-…, // Надышлі Калядкі” – 
з верша А.Вольскага “Калядкі”. 23.Праверка фінансавай 
дзейнасці арганізацыі, установы. 24.Вечназялёная расліна-
паразіт, галінкамі якой упрыгожваюць на Каляды пакоі 
ў некаторых заходніх краінах; у краінах Цэнтральнай 
Амерыкі каляднымі з’яўляюцца галінкі кававага дрэва. 
25.Снег прыгожы, ды … мерзнуць (прык.). 26.“Даставайце 
з вышак … , // Гайда сцежкі праціраць” – з верша Я.Коласа 
“Надыход зімы”.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі: 1.Падарункі. 5.Зямля. 9.Рань. 

10.Талстой. 11.Мраз. 12.Завіруха. 13.Алюр. 15.Поле. 16.Воз. 
17.Нос. 20.Зіма. 21.Авал. 22.Ледастаў. 27.Крок. 28.Дзядуля. 
29.Вада. 30.Ліскі. 31.Сталагміт.

Па вертыкалі: 2.Адна. 3.Рэтра. 4.Косар. 5.Зайка. 6.Ліра. 
7.Гранат. 8.Дзяцел. 14.Радзіма. 15.Пшаніца. 18.Дзеўкі. 
19.Слалам. 22.Ладкі. 23.Аўдыт. 24.Амяла. 25.Ногі. 26.Сані.

Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

ВІНШУЕМ!

Ігар Стасевіч – найлепшы 
футбаліст года

На цырымоніі «Зорны 
мяч» быў названы перамож-
ца ў намінацыі «Найлепшы 
футбаліст Беларусі». Ім 
стаў паўабаронца БАТЭ 

Ігар Стасевіч. І гэта не 
ўпершыню. Стасевіч удасто-
ены звання лепшага гульца 
Беларусі другі раз запар і 
трэці ў кар’еры.

– В последние годы в 
Минске вы бываете неча-
сто. Замечаете какие-нибудь 
изменения? 

– Минск очень красивый! 
Он и был красивым, но ста-
новится еще лучше – говорю 
искренне и с восхищением. 
Сейчас это абсолютно евро-
пейский город с европейским 
менталитетом – тихим и спо-
койным, с множеством заме-
чательных мест, где можно 
провести свободное время. 
Ведь даже спальные районы, 
которые строились еще во 
времена моего детства, хоро-
шо отремонтированы, придо-
мовые территории обустрое-
ны. Минск создает впечатле-
ние благополучного города, 
особенно в сравнении с той 
же Москвой.

– Я видела ваш пост в 
«Инстаграме» об этом, но там 
вы еще добавили: «Я роди-
лась в Советском Союзе. У 
меня остались имперские 
замашки. Всё родное, все мое. 
Границы существуют, но в 
моей голове и в моем сердце их 
нет. Люблю Беларусь!»

– Я на самом деле и 
Беларусь люблю, и Украину 
– вообще все республики 
советские – и до сих пор не 
могу понять, что они уже не 
наши. У меня ведь даже один 
сын наполовину белорус, вто-
рой наполовину украинец. 
И Россию люблю, Москву. Я 
вообще, честно говоря, гра-
ницы не очень признаю, для 
меня их не существует.

– У вас и семейные свя-
зи по всему миру – старший 
сын, как и первый муж, 
живет в Канаде, второй муж 
был американцем – свадьбу 
играли на Карибах, с отцом 
младшего сына вы познако-
мились в Кении, ваш нынеш-
ний избранник из Армении…

– Я воспринимаю гра-
ницы как некую формаль-
ность. И в Минске у меня дом 
– сюда приезжаю к маме, но 

мои и Киев, и Питер, и Рига 
с Вильнюсом, само собой, 
Москва. И еще у меня дача в 
Керчи, где я родилась. Да и 
вообще, у меня такая особен-
ность: я везде чувствую себя 
как дома – там, где хорошо, 
где здорово, там вроде всё мое, 
родное.

– Вы не выступали в 
Минске пять лет. И вот 
достаточно неожиданно ваш 
концерт состоялся на сцене 
Белгосфилармонии: акусти-
ческая программа, старые и 
новые песни, очень теплый 
прием публики. В последнее 
время вы работаете именно 
в таком формате. Устали от 
хитов, от электронных рит-
мов, от модной музыки?

– Когда все идут направо, я 
пойду налево.

Сейчас отовсюду звучит 
рэп, что-то электронное, тан-
цевальное. Действительно 
устала. Поэтому и сделала аку-
стическую программу с абсо-
лютно живой музыкой: рояль, 
гитара, контрабас и так далее. 
Кстати, наукой ведь доказа-
но, что вибрации деревянных 
музыкальных инструментов – 
не электронных, а настоящих 

– очень благоприятно воздей-
ствуют на человеческую пси-
хику.

– Вы, как я понимаю, не 
большой фанат современной 
поп-музыки… 

– Да. Но есть среди новой 
музыки и многое такое, что 
мне нравится. Кстати, вот – 
Макс Корж мне очень нравит-
ся, и я горжусь, что он бело-
рус. Мой ребенок 15-летний 
его вовсю слушает, и я вместе 
с ним – Коржа уважаю сильно!

– У меня есть ощущение, 
что в последние годы мы ста-
ли о вас реже слышать, реже 
вас видеть. Я не ошибаюсь?

– Как вам сказать… Я пере-
стала кормить собою телеви-
дение и хожу туда исключи-
тельно за гонорар, потому что 

это занимает кучу времени и 
сил, да и нет никакого жела-
ния опять рассказывать про 
мужей или нести другую чушь. 
Заряжаю телевидению такие 
цены, чтобы отмести всякие 
поползновения на этот счет. 
Сама я не смотрю телевизор 
уже лет 15, но понимаю, что 
там ценится. А мне совершен-
но не близко это понятие – 
«хайп», мне от него аж чесать-
ся хочется – недаром оно на 
букву «х». Услышит ли мои 
песни в таком случае большое 
количество народа? Не факт. 
Хочется ли мне всенародной 
популярности? Хочется, но не 
любой ценой.

– Но если судить по 
интернету и по количеству 
статей, поговорить на 

– У вас только что вышла 
новая книга – «Счастье без 
правил»…

– Я очень довольна своей 
новой книгой. Она от перво-
го лица, она про меня, эти 
истории со мной происходили 
в реальной жизни, но это не 
автобиография и не мемуары. 
Скорее это сборник эссе на 
самые различные темы: воз-
раст, красота, любовь, друзья, 
дети, музыка, вдохновение. 
Мне кажется, написано инте-
ресно, легко, к тому же весе-
ло и местами даже смешно. 
До сих пор не уверена, удач-
ное ли название «Счастье без 
правил», потому что я хотела 
назвать книгу «Острое вос-
паление счастья» – эту фра-
зу произнес мой сын, и мне 
она ужасно понравилась. Но в 
издательстве сказали, что вос-
паление будет ассоциировать-
ся с чем-то медицинским, и я 
не настояла на своем. Дело в 
том, что «воспаление счастья» 
может застичь тебя в совер-
шенно неподходящем месте 
и по абсолютно пустяково-
му поводу – вот что особен-
но ценно! И это более точ-
но отражает сущность моей 
новой книги да и моего под-
хода к жизни.

– Никто не бывает посто-
янно счастлив, но есть ощу-
щение, что вы находитесь в 
гармонии с собой, живете с 
удовольствием… 

– Да, мне кажется, я чело-
век, которому очень крупно 
повезло. Потому что еще с 
детского сада, судя по все-
му, знала свое предназначе-
ние. У меня до сих пор дома 
стоит мой детский рисунок 
– мама его сохранила. Мне 
было пять лет, и я нарисо-
вала концерт: сцена с крас-
ным занавесом, плюшевый, 
как в те годы было принято, 
микрофон, певица, гитарист 
и баянист. Почему-то именно 
баянист (смеется). В детстве 
я несказанно радовалась, 

выходя петь или читать, – 
меня в школе всегда выбира-
ли, потому что я это делала 
громко и с удовольствием. 
И какое счастье, что я ста-
ла артисткой! Это именно то, 
для чего я родилась, поэтому 
и есть ощущение гармонии.

– Но гармония у вас ведь 
не только на сцене – и в лич-
ной жизни всё выстраива-
ется как-то ярко, красиво, 
и мужчины у вас все время 
такие интересные и молодые.

– Понимаете, гармо-
ния внутри человека. Ты не 
можешь быть счастлив за счет 
чего-то там… Только за счет 
себя, внутри себя. Тогда и 
люди к тебе начнут притяги-
ваться. А если ты такая вся 
несчастная: «Ой, у меня нет 
любимого мужчины, вот если 
б он был, я была бы счастли-
ва…» Ерунда! Если ты несчаст-
лива, то с тобой и мужчина 
будет несчастлив и быстро 
сбежит. Мужчины притягива-
ются к огню, им ведь хочется 
погреться! Да я и по себе знаю, 
бывали в жизни и совсем тем-
ные полосы: когда огонь в тебе 
потух, когда ты похожа про-
сто на какую-то черную дыру 
и очень хочешь, чтобы кто-то 
поддержал и подпитал своей 
энергией – люди от тебя бегут, 
как от чумы. И никто тебе не 
поможет, только ты сама. Ты 
сама можешь настроить себя, 
как расстроенную гитару, 
чтоб она опять издавала пре-
красные гармоничные звуки. 
Тогда и мужчины потянутся. 
Счастье ведь в твоем отноше-
нии к жизни да и просто в 
том, что ты живешь. Потому 
что пока ты делаешь вдох, кто-
то уже умер – а ты живешь 
и дышишь. Об этом никогда 
нельзя забывать.

Надежда КУДРЕЙКО.
Фото Александра 

ГОРБАША.
На фото: Минский концерт 

в Белгосфилармонии.
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– Многія адпачываюць і на 
самай справе не толькі летам, але 
і ў зімовы перыяд, – кажа наша 
суразмоўца. – Хтосьці застаецца 
дома, нехта ляціць у цёплыя краіны, 
на мора. Звычайна адпраўляюцца 
ў Егіпет, Тайланд, Ізраіль альбо 
В’етнам. Гэта самыя папулярныя ў 
беларусаў накірункі.

Дарэчы, В’етнам – узыходзячая 
зорка беларускага турыстычнага 
рынку. У многіх, магчыма, раней 
было ўяўленне, што гэта нейкая 
недаразвітая і нецікавая краіна, 
але зараз В’етнам развіваецца 
высокімі тэмпамі. Будуюцца 
еўрапейскія гатэлі, вельмі добры 
сэрвіс і даволі нізкія кошты. Да 
таго ж паміж нашымі краінамі – 
бязвізавы рэжым, 15 дзён можна 
знаходзіцца ў В’етнаме без візы. 
Адзіная нязручнасць – туды няма 
прамых авіярэйсаў з Мінска, таму 
нашы турысты лятаюць звычайна 
праз Маскву.

– Кажуць, што ў Егіпце не так 
даўно было некалькі выпадкаў 
атручэння беларускіх турыстаў, 
а таму некаторыя адмаўляюцца 
ехаць у гэтую краіну і здаюць 
пуцёўкі…

– Масавай адмовы не было, але 
трэба прызнаць, што зараз попыт 
на адпачынак у гэтай краіне стаў 
меншы. І гэта зразумела. Калі СМІ 
праз дзень паведамляюць, што 

хтосьці ў Егіпце атруціўся, то не 
кожны захоча рызыкаваць за 
ўласныя грошы.

Але ў той жа час статыстыка 
паказвае: агульнага ўсплёску 
выпадкаў атручэння ў Егіпце 
няма. І трэба адзначыць, што на 
любым экзатычным турыстычным 
накірунку такія сітуацыі здараюцца. 
Некаторыя прыязджаюць на 
адпачынак хворыя, там чапляюць 
нейкія вірусы… Гэта ёсць паўсюль. 
І я не бачыла, каб праблемы 
з атручэннем у Егіпце былі, 
напрыклад, з украінцамі, хаця яны 
лятаюць у Егіпет не менш. Чамусьці 
атруціліся толькі беларусы.

Не выключаю, што многія 
вінаваты самі. Скажам, турысты, 
калі ляцяць у Індыю, не 
робяць прышчэпкі, хаця гэта 
рэкамендуецца, не сочаць пільна 
за санітарнымі нормамі. Там вадой 
з-пад крана нельга нават мыць 
садавіну, але ж многія эканомяць і 
не купляюць тую ж ваду ў магазіне, 
а затым і атрымліваюцца такія 
выпадкі.

Таму, як ужо казала, паток 
турыстаў у Егіпет, можа быць, крыху 
і зменшыўся, але гэта па-ранейшаму 
для беларусаў накірунак нумар 
адзін. Штогод туды наведваецца 
каля 180 тысяч нашых турыстаў.

– Што яшчэ цікава зімой 
нашым турыстам?

– Экзотыка! Больш далёкія 
і цёплыя моры на Кубе, Карыбах, 
Мексіцы… Натуральна, гэта 
больш дарагі адпачынак з 
трансатлантычным пералётам, які 
могуць сабе дазволіць не ўсе.

І заўсёды нашы турысты вельмі 
любілі наведвацца на Каляды і 
Новы год у еўрапейскія краіны, 
якія зусім побач, – Польшчу, 
краіны Балтыі, Чэхію. І нават у 
Парыж альбо Рым пры жаданні 
можна эканомна злятаць, калі 
паклапаціцца пра падарожжа 
і квіткі на самалёт загадзя. Нам 
вельмі падабаюцца навагоднія 
еўрапейскія сталіцы.

– Улічваючы, якая ў 
гэтым годзе “снежная” зіма, 
ці запатрабаваны замежныя 
гарналыжныя курорты?

– У Беларусі ёсць людзі, якія 
палюбілі гэты від адпачынку і 
ездзяць на курорты менавіта 
катацца на лыжах альбо на 
сноўбордзе. Калі казаць пра 
замежныя краіны, то самыя 
простыя і танныя варыянты – 
гарналыжны курорт Букавель у 
Закарпацці альбо Гудауры ў Грузіі. 
У той жа Букавель нават ляцець 
не трэба, туды ёсць аўтобусныя 
“ланцужкі”, як летам на мора ў 
Адэскую вобласць.

Хтосьці таксама аддае перавагу 
курорту Закапане ў Польшчы альбо 
наогул адпраўляецца ў Аўстрыю, 
Італію, Андору ці Францыю, хаця 
там усё значна даражэй. Аднак там 
гламур і якасны сэрвіс.

Можна, безумоўна, пакатацца 
і ў беларускіх гарналыжных 
комплексах, але, як кажуць, эфект 
не той. У нас няма гор, а таму гэта 
больш для аматараў. 

– Калі казаць пра ўнутраны 
турызм…

– Аграсядзібы з задавальненнем 
прымаюць турыстаў, рыхтуюць 
навагоднія праграмы з каляднай 
анімацыяй і Дзедам Марозам. На 
гэта попыт ёсць.

– А ці прыязджаюць зімой 
замежныя турысты ў Беларусь?

– Шчыра кажучы, зіма – не 
сезон для наведвання нашай 
краіны замежнікамі, хаця нейкі 
невялікі паток ёсць і зараз. Мінск 
развіваецца, будуюцца гатэлі, у іх 
праводзяцца розныя міжнародныя 
семінары альбо бізнес-трэнінгі.

Традыцыйна едуць адзначаць 
навагоднія святы ў беларускіх 
аграсядзібах альбо ў Мінску 
расіяне, хаця ўжо няма таго 
ўсплёску, што быў раней. Хачу 
сказаць, што практычна ўсе месцы ў 
сталічных гатэлях на Новы год ужо 
забраніраваны.

Алесь СІВЫ.


